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A tARtAlOmBÓl

Petkes Andrást kisisko-
lásként szippantotta be a 
képregények világa. Egyete-
mistaként belekóstolhatott 
a magas művészetek sokak 
számára megközelíthetet-
lennek vélt világába, de örök 
szerelme maradt a rajzolt 
történeteket elmesélő műfaj. 
Gyűjt mindent, ami csak 
keze ügyébe kerül, legutóbb 
a debreceni régiségvásárban 
vásárolt néhány régi Füles 
magazint. Ebben az újságban 
közöltek először Magyaror-
szágon képregényeket, és a 
rövid, kétoldalas részek végén 
mindig ott volt a felirat: foly-
tatása következik. 

Elhatározta, hogy ír egy 
képregényt egyetemünk tör-
ténetéről. Felkereste a témá-
ban járatos tanárokat, időt 
nem kímélve gyűjtötte mód-
szeresen az anyagot. Amikor 
jegyzeteiben vázlatosan ösz-
szeállt, mit és hogyan kell be-
leszuszakolnia a rajzolt kép-
kockákba, szövetkezett egy 
grafikus egyetemista társával. 
Gerendás Áronnal gördüléke-
nyen ment a munka, bár így 
is hónapokba telt, mire elké-
szültek. Nekiláttak a nyom-
tatásnak. Ekkor azonban a 
kiszemelt nyomda csődöt 
jelentett. A következő helyen 
megbetegedett a főnyomdász. 
A harmadiknál tönkrement a 
legfontosabb gép. 

Most mi lesz? Petkes And-
rás nem adja fel, és nem nyug-
szik addig, míg ki nem adja az 
ezeregyszáz oldalra rúgó kép-
regényt. reméljük, a Campus 
Fesztiválon már kapható lesz. 

Vereshegyi Boróka
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Kitüntetések
A március 15-ei nemzeti ünnep alkalmából a Debreceni Egyetem több munkatársa is állami elismerésben részesült. Magyar Ér-

demrend Lovagkereszt polgári tagozat kitüntetést vehetett át: Fári Miklós Gábor kertészmérnök, biológus, a MTA doktora, a MÉK 
Növénytudományi Intézet Alkalmazott Növénybiológiai Tanszékének egyetemi tanára; Flaskó Tibor orvos, a Klinikai Központ 
urológiai Klinika igazgatója, egyetemi docens; Kárpáti István belgyógyász (képünkön) nephrológus, az ÁoK Belgyógyászati Intézet 
Nephrológiai Tanszékének egyetemi docense; Pósánné rácz Annamária oktatási főigazgató (képünkön); szabó Gábor, a biológiai 
tudomány doktora, az ÁoK Biofizikai és sejtbiológiai Intézet sejtbiológiai Tanszék professor emeritusa. Magyar Arany Érdemkereszt 
polgári tagozat kitüntetést vehetett át: szerafin Tamás, az ÁoK Kardiológiai Intézet szívsebészeti nem önálló Tanszék tanszékvezető 
egyetemi docense; szirák Péter, a BTK Magyar Irodalom- és Kultúratudományi Intézet egyetemi tanára, az Alföld folyóirat főszer-
kesztője és Török Ágnes, a ZK oktatási dékánhelyettese, egyetemi docens. 

Kuratórium 
A Debreceni Egyetem szenátusának több határozatával kap-

csolatban egyeztettek a fenntartó alapítvány kuratórium tagjai 
a rektori Tanácsteremben. A tárgyalt témák között szerepelt a 
digitális fogászati tervezés alapképzési szak, illetve az alkalmazott 
muzeológia mesterképzési szak indításának javaslata, melyeket az 
ülésen jóváhagyott a fenntartó alapítvány kuratóriuma. Mindezek 
mellett a testület tájékoztatást kapott a DE nemzetközi szerződé-
seiről, valamint megismerhették az intézmény 2023. évi működési 
és üzleti tervét is. A márciusi ülésen minden kuratóriumi tag 
jelen volt, rajtuk kívül részt vett még Pósánné rácz Annamária, 
a DE oktatási főigazgatója, Mészáros József felügyelőbizottsági 
tag, László Géza vagyonellenőr és Wessely Vilmos könyvvizsgáló.

Köszöntés
Telt ház és vastaps fogadta Mohos Nagy Évát, a DE professor emeritáját a 75. születésnapja alkalmából rendezett ünnepi hangver-

senyen a Liszt-teremben. operaénekesként és tanáraként az elmúlt évtizedekben egyedülálló miliőt és szakmai műhelyt teremtett, 
amely meghatározza a kar jelenlegi énekképzését és annak jövőjét is – méltatta az operaénekest, magánénektanárt a Zeneművészeti 
Kar dékánja. Lakatos Péter hozzátette: az intézmény még hosszú ideig számít Mohos Nagy Éva munkájára, tapasztalatára és szakmai 
tudására. A ZK egykori tanszékvezetője harminc éven át énekelte az operairodalom legjelentősebb szoprán szerepeit. 1974-ben 
Leonóra szerepében debütált A végzet hatalmában a debreceni Csokonai színházban, azóta több mint 30 főszerepben láthatta a 
közönség. Vendégszerepelt a szegedi, a győri és a miskolci színházban és sok külföldi országban.
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Rangos elismerés 
A Debreceni Egyetem MÉK Ökológiai Gazdálkodási-, Koope-

ratív Kutatási és Tudástranszfer Központ vezetője lett Az Év Öko-
lógiai Gazdálkodója. Vad Attila Az Év Agrárszakembere-díjátadó 
ünnepségen kapta meg az elismerést Egerben. Az Agrotrend Cso-
port 9 éve díjazza azokat az agrárszakembereket, akik rendkívüli 
teljesítményükkel, ötletgazdagságukkal, céltudatosságukkal, elkö-
telezettségükkel és kitartásukkal sokat tesznek a mezőgazdaságért. 
Idén 11 kategóriában osztották ki az év gazdálkodója díjakat. 

Megemlékezés 
Közösen emlékezett a 175 évvel ezelőtt történtekre az egyetemi 

polgárság az Aulában az 1848/49-es forradalom és szabadság-
harc évfordulóján rendezett ünnepségen. Bartha Elek oktatási 
rektorhelyettes kiemelte: az események részese az egyetem is, amely 
joggal büszke fél évezredes intézményi örökségére, a kollégiumi 
múltra, nemzeti értékeit őrző mentalitására, amelynek az 1848/49-es 
hagyomány fontos pillére. A diákság nevében Csont István, a DEHÖK 
elnöke mondott beszédet, amelyet a ChatGPT-vel folytatott beszélge-
tésre alapozott.  Kiderült, hogy a rendszer már magyar nyelven is ké-
pes összegyűjteni, feldolgozni mindazon információkat, amelyek a 
március 15-i események megértéséhez szükségesek. Az ünnepségen 
a  DE legkiválóbb munkatársainak több éven át nyújtott kimagasló 
teljesítményükért az intézmény rektora Kiváló Dolgozó kitüntetést, 
akik feladataikat kiemelkedő hozzáértéssel, szorgalommal végezték 
és az egyetem közéletében aktív tevékenységet fejtettek ki, azoknak 
Elismerő oklevelet adományozott.

Miniszterhelyettesi látogatás 
A Debreceni Egyetem Északkelet-Magyarország gazdasági 

motorjává vált az elmúlt években, további fejlesztése gazdaság-
politikai, társadalompolitikai, területpolitikai érdek – mondta 
az intézményben tett látogatásán a területfejlesztésért felelős 
miniszterelnökségi parlamenti államtitkár. A miniszterelnökségi 
államtitkár, területfejlesztési miniszterhelyettes szilvássy Zoltán 
rektorral folytatott március 16-ai egyeztetésén. Latorcai Csaba 
tájékozódott többek között tervezett új képzésekről, melyek hoz-
zájárulhatnak a régió még versenyképesebbé tételéhez, valamint 
további beruházásokról, fejlesztésekről, melyek a Debrecenen 
kívüli campusokat is érintik. Az egyetem képzési rendszere kap-
csán a rektor kiemelte a szolnoki és hajdúböszörményi képzések 
kiemelkedő felvételi jelentkezési adatait, illetve a továbblépési 
lehetőségeket. Az intézményvezető a Miskolc–Nyíregyháza–
Debrecen–szolnok, majd Nagyvárad–Kolozsvár–Kassa körív 
intézményeinek felsőoktatási hálózatba szervezését célzó távlati 
elképzelésről is beszámolt a találkozón.

Félévkezdés 
A tavaszi félévben is gazdag programkínálattal várja a 

szépkorúakat a szenior Egyetem előadás-sorozata, amely a Debre-
ceni Egyetem harmadik missziójának keretében ad tájékoztatást a 
tudományos újdonságokról az idősebb korosztály számára. Pósán 
László, a DE BTK Történelmi Intézetének professzora, a szenior 
Egyetem szakmai vezetője kiemelte: a 2022/23-as tanév tavaszi 
félévét a sokszínűség jellemzi, hiszen az előadások a történelmi, 
matematikai, egészségügyi és gazdasági témákon túl olyan, az 
intézményhez fűződő aktualitásokat is bemutatnak, mint a szep-
temberben induló kortárs könnyűzenei alapképzéshez kapcsolódó 
háttérismeretek átadása.
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Szenátus
A Debreceni Egyetem gyógyszeripari tevékenységéről, az 
intézmény nemzetközi kapcsolatairól és a sikeres felvételi 
eljárásról is szó volt a Szenátus márciusi ülésén. A testület 
elfogadta a 2023. évi működési és üzleti tervet, illetve 
egyetemi tanári pályázatok rangsorolásáról, doctor hono-
ris causa, címzetes egyetemi tanári és professor emeritus 
cím adományozásáról is döntött. 

– A Debreceni Egyetemre első helyen jelentkezők száma több 
mint 11 ezer volt, ami 33 százalékkal több a tavalyinál – ez a növeke-
dés magasan az országos átlag felett van, olyannyira, hogy hallgatói 
létszámban a legnagyobb a növekedés az ELTE-t is megelőzve –, 
ezzel összességében a második legnépszerűbb felsőoktatási intéz-
mény vagyunk az országban. Külön kiemelném a szolnok Campust, 
ahol 87 százalékkal nőtt a jelentkezők száma, amiben nagy szerepe 
volt az Egészségtudományi Kar újonnan induló képzéseinek. Ez egy 
fontos mérföldkő ahhoz, hogy szolnokon ismét országos szinten is 
látható felsőoktatás legyen – a nemrég publikált felvételi jelentkezési 
adatok értékelésével kezdte beszámolóját szilvássy Zoltán rektor.

Az egyetemi vezető kiemelte, hogy bár még nem született meg-
egyezés az Erasmus- és Horizont-programok ügyében a kormány 
és az Európai Bizottság között, a Debreceni Egyetem egyetlen 
hallgatója és kutatója sem szenvedhet hátrányt emiatt. 

– Intézményünk sajátossága a proaktív rugalmasság. A hallgatói 
létszám és a költségvetés nagysága alapján az ország legnagyobb 
egyetemeként megvan a lehetőségünk, a flexibilitásunk arra, hogy 
ilyen váratlan helyzetekre is hatékonyan tudjunk reagálni. Ezzel 
a lépéssel a többi partner felé tolnak bennünket, és akkor a szö-
vetségeseink nem az Eu-ban lesznek, hanem Indiában, Kínában, 
Közép-Ázsiában és az arab világban – jelentette ki szilvássy Zoltán.

A rektor beszámolt az egyetemi ipari park fejlesztéseinek előre-
haladásáról: az Innovációs Központ, az oltóanyaggyár és a pilot la-
bor után megkezdték a Nemzeti Gyártó-Kutató-oktató Középüzem 
és Gyógyszerésztudományi Kar közös létesítményének felépítését.

– utóbbi nem egy egyszerű kari épület, hanem egy jóval komp-
lexebb rendszer: az oktatási-kutatási tevékenység mellett lehető-
séget nyújt prototípusok előállítására, kisszériás gyártásra. Mivel 
klinikáink is vannak, a gyógyszeripari folyamatokban az ötlettől a 
fázis 2/A klinikai vizsgálatig el tudunk jutni, utóbbinál már minden 
termék piacképes – fejtette ki szilvássy Zoltán, aki felidézte az elmúlt 
időszak nagyköveti látogatásait is, amelyek számos új befektetői 
lehetőséggel kecsegtetnek főként az élelmiszer- és gyógyszeripar, 
illetve a természet- és anyagtudományok területén

Bács Zoltán kancellár köszönetet mondott az elmúlt időszakban 
végzett hatékony beiskolázási tevékenységért, amelynek fontos 
szerepe volt a kiemelkedő felvételi jelentkezés eredményekben.

– Látható, hogy a nem modellváltott egyetemeknél mindössze 
10 százalék körüli a jelentkezési növekedés, ezek a számadatok jól 
érzékeltetik, hogy a diákoknak és a társadalomnak megvan a bizal-
ma a modellváltott intézmények iránt – jelentette ki Bács Zoltán. Az 
egyetemi vezető hozzátette, hogy a kiemelkedő jelentkezési adatok 
jó alapot jelentenek a jövőbeni finanszírozási egyeztetésekhez.

A szenátus a személyi ügyek között döntött egyetemi tanári pá-
lyázatok rangsorolásáról, doctor honoris causa, címzetes egyetemi 

tanári és professor emeritus cím adományozásáról. Módosította a 
testület a szervezeti és Működési szabályzat több mellékletét, töb-
bek között a szolgáltató és igazgatási egységek működési rendjéről, 
az egyetemi kitüntetések és címek adományozásának rendjéről, a 
felvételi eljárásról, valamint a Tanulmányi és Vizsgaszabályzatról 
szólót. Javaslatot fogadtak el továbbá a számiviteli Politika, a szám-
larend, illetve az Eszközök és források értékelési szabályzatának 
módosítására.

Az oktatási ügyek között javaslatot hagyott jóvá a szenátus a 
2023 szeptemberében induló képzések önköltségmértékének meg-
állapítására, a tanév időbeosztásának módosítására az Állam- és 
Jogtudományi Karon, valamint a képzési program változtatására a 
Természettudományi és Technológiai Karon. Támogatta a testület 
alkalmazott muzeológia mesterszak létesítését a Bölcsészettudo-
mányi Karon, angol és magyar nyelvű digitális fogászati tervezés 
alapszak indítását a Fogorvostudományi Karon, valamint új 
szakirányú továbbképzési szakok létesítését az Állam- és Jogtudo-
mányi Karon, a Gazdaságtudományi Karon és a Műszaki Karon. 
Mindezek mellett oklevelestechnikus-képzésre vonatkozó képzési 
programokat is jóváhagytak.

A Debreceni Egyetem 2023. évi működési és üzleti tervéről 
beszámolva Bács Zoltán kancellár kiemelte, hogy felelőtlenség lett 
volna korábban beterjeszteni a büdzsét, ugyanis a tavaly év végi 
energiapiaci körülmények az idei év elejére jelentősen konszoli-
dálódtak.

– Összességében egy biztonságos, stabil évet tervezünk – ameny-
nyiben nem jön újabb globális probléma. A tavalyi energiaválság 
hatásával számoltunk, így a szokásos energiaárak mellett külön 
kalkuláltunk ez extra áremelkedéssel, illetve annak esetleges for-
rásaival. Emellett próbáltuk fenntartani a korábbi üzleti tervekben 
alkalmazott elveket, sikerült megtartani a programfinanszírozási 
elemeket, beépíteni azt a 800 millió forintos tudománytámoga-
tási programot, amiről a kuratórium határozott a publikációs 
tevékenység ösztönzésére, a PhD-kiegészítőösztöndíj programot, 
hogy vonzóbbá tegyük a doktorandusz képzést. remélhetőleg nem 
lesznek újabb válságok, és akkor tudjuk tartani az eddigi ütemet – 
összegezte az idei üzleti tervet Bács Zoltán. A kancellár kiemelte a 
meghatározott indikátorok teljesítésének fontosságát, amelyeknek 
egyre meghatározóbb szerepük van a teljesítményarányos finan-
szírozás nyomán.

DE Sajtóközpont 
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A Debreceni Egyetem jól halad az önfenntartóvá válás 
útján – jelentette ki Nagy Márton gazdaságfejlesztési 
miniszter március eleji debreceni látogatása során. 
A tárcavezető az intézmény kutatás-fejlesztési 
és innovációs tevékenységéről tájékozódott az Innovációs 
Központban, valamint előadást tartott
a Gazdaságtudományi Kar hallgatóinak.

Telt ház előtt tartott rendhagyó előadást a Debreceni Egyetem 
Gazdaságtudományi Karán Nagy Márton gazdaságfejlesztési 
miniszter. A rendezvényre jelentkezők nagy létszáma miatt az 
oDEon színház adott otthont a miniszter előadásának, a programra 
csaknem 400, többségében gazdaságtudományi tanulmányokat 
folytató hallgató érkezett.

– A Gazdaságtudományi Kar kiemelt figyelmet fordít arra, hogy 
Magyarország, az Európai unió és a világ gazdaságát a lehető leg-
több aspektusból, tudományos megalapozottsággal, de mégis gya-
korlatiasan mutassa be hallgatóinak. oktatóink folyamatosan végzik 
kutatómunkájukat, melyek keretében a legfrissebb információkat 
is vizsgálják, eredményeiket pedig beépítik oktatói gyakorlatukba. 
Fontos számunkra továbbá, hogy a leghitelesebb forrásból szerez-
zünk információkat a nemzetgazdaság működéséről, a kormány 
terveiről, jövőbeli programjáról – hangsúlyozta köszöntőjében 
Fenyves Veronika dékán.

– Örüljetek, hogy ezen az egyetemen tanulhattok! – hívta fel a 
hallgatók figyelmét Nagy Márton. A háború és a szankciók hatása 
a gazdasági folyamatokra című előadásában a gazdaságfejlesztési 
miniszter részletesen beszélt az energiaárakról. Kiemelte, hogy ta-
valy 4 ezer milliárd forint többletterhet jelentett a hazai büdzsének 
az előző évhez viszonyítva a háború okozta energiaválság.

Az infláció kapcsán elmondta, hogy a jelenlegi 25,7 százalékról 
várhatóan a második félévtől kezd drasztikusan csökkenni, és az 
ársapka kivezetésével előbb 9%-ra, majd a tervek szerint az év végére 
6%-ra mérséklődik. Hozzátette: az élelmiszerárak emelkedésének 
65%-a globális, 35%-a belső, azaz hazai tényezőkből ered, ugyanis 
az aszály és az energiaár-robbanás együttesen lökte az egekbe az 
élelmiszerárakat. A vállalkozói szektor számára kínált, illetve a 
lakossági hitelekről úgy nyilatkozott, hogy mindkét esetben a kor-
mány támogatására volt szükség ahhoz, hogy a hitelkihelyezések 
ne torpanjanak meg a magas kamatok miatt.

Előadása végén néhány hallgatói kérdésre is válaszolt a miniszter, 
melyek között kiemelte, hogy a modellváltás a legjobb dolog, ami 
az egyetemekkel történhetett.

– Végre olyan emberek ülnek az egyetemek irányításában, akik 
ismerik az üzletet, akik közelebb hozzák egymáshoz a gazdasági 
életet és a felsőoktatást. A hallgatók képzése is a gazdaság igényeinek 
megfelelően történik, legyen szó orvos-, gazdaságtudományi vagy 
műszaki területekről. Budapest mellett a második legszárnyalóbb 
régióban tanultok, ahol hatalmas lehetőségek vannak, ezért örülje-
tek, hogy ezen egyetem hallgatói lehettek! Itt rengeteg olyan dolog 
történik, ami tényleg nagyon érdekes, és adott esetben nem csak a 
padokban tudtok tanulni, hanem a való életbe kilépve megtapasz-
talhatjátok, alkalmazhatjátok az elméletben elsajátított ismereteket 
– mondta Nagy Márton.

A miniszter hozzátette, hogy Debrecenben mindössze két komo-
lyabb probléma akad, de mindkettőt a kormánynak kell megoldani: 

honnan lesz energia és képzett munkaerő ehhez az óriási léptékű 
gazdasági fejlődéshez, ami ebben a régióban zajlik. 

A gazdaságfejlesztési miniszter az előadást követően látogatást 
tett a Vezér utcai Innovációs Központban, ahol az intézmény és a 
fenntartó alapítvány vezetőivel áttekintették az egyetemi kutatás-
fejlesztési és innovációs ökoszisztémát.

– Ez az egyetem valójában már nem is csak egyetem, hanem egy 
cég, amely jelentős üzleti hálóval, valamint egy hatalmas sport-
klubbal is rendelkezik. Kiemelkedő példája annak, hogy az oktatás 
hogyan tud a gazdasághoz közel kerülni. Alapvetően minden 
felsőoktatási intézmény álma – és a debreceni jó úton halad –, hogy 
önfenntartóvá váljon. Példaértékű továbbá az is, hogy az egyetlen 
egyetem, melynek ipari parkja van. Áttekintettük a területet, a már 
folyamatban lévő beruházásokat, valamint a tervezett további fej-
lesztéseket is, a minisztérium támogatni fogja azokat – nyilatkozta az 
intézményi vezetőkkel tartott megbeszélést követően Nagy Márton.

Kossa György, a Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért Ala-
pítvány kuratóriumi elnöke hangsúlyozta: olyan fejlesztéseket kell 
végrehajtani, melyek a képzés, a tudomány és az ipar összekapcsoló-
dását segítik. Így egy olyan ökoszisztéma jön létre, mely a társadalmi 
érdeket, a gazdaságot is szolgálja.

– Az ezekből származó bevételeket vissza lehet forgatni alap- vagy 
alkalmazott kutatásokra. Így lehet egy újfajta együttműködést végig-
vinni, ahol különböző partnerekkel, kutatásokkal, fejlesztésekkel és 
azokhoz kapcsolódó gyártási tevékenységgel teljes innovációs folya-
mat megvalósulását segíthetjük elő. Azért fontos, hogy új szemléletű 
oktatásunk és kutatásaink legyenek, mert a gazdaság olyan fiatalokat 
vár, akik foglalkoztak már innovációs tevékenységgel, kutatási kérdé-
sekkel, melyek egy adott gazdálkodónak hozzáadott értéket tudnak 
adni, ezáltal javítva az eredményességét – vélekedett az elnök.

szilvássy Zoltán rektor a megbeszélés kapcsán az egyetem nem-
zetközi nagyvállalati kapcsolatrendszerét emelte ki.

– Az a vertikálisan felépített innovációs rendszer, ami a Debreceni 
Egyetemen van, egyedülálló Európában és Amerikában is. Azt 
gondolom, hogy ezzel a megközelítéssel, ezzel az infrastruktúrá-
val bizakodva tekinthetünk a jövőbe, és szeretnénk a hazának a 
szolgálatára lenni.

A találkozón részt vett Kósa Lajos országgyűlési képviselő is, aki 
kiemelte, hogy Debrecen a kormány iparfejlesztési stratégiájának 
egyik kulcshelyszíne, a magas hozzáadott értékű szolgáltatás- és 
iparfejlesztésnek pedig meghatározó tényezője a Debreceni 
Egyetem.

DE Sajtóközpont – TB/TH

Miniszteri vizit az egyetemen
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A Debreceni Egyetem elmúlt évi gazdasági eredményeiről, 
beruházásairól, valamint a jövőbeni tervekről és elképze-
lésekről is beszélt Bács Zoltán kancellár a gazdasági 
évindító partnertalálkozón. Az eseményen részt vett 
Hankó Balázs innovációért és felsőoktatásért felelős 
államtitkár és az Egyesült Arab Emírségek magyarországi 
nagykövete, Saud Al-Shamsi.

– rendkívüli évet zártunk tavaly, és rendkívüli évet kezdünk 
idén: lecsengőben volt ugyan a CoVID-járvány, de kitört egy há-
ború. Ennek lett többek között egy inflációs hatása, megváltozott a 
kamat- és a bérkörnyezet, felment az energia ára. Ezek rendkívüli 
kihívások elé állították a felsőoktatási intézményeket. Ahhoz, hogy 
kezelni tudjuk a kihívásokat, a fenntartónak rendkívül aktívan 
kellett fellépnie. Kuratóriumunk 2022-ben 173 határozatot hozott, 
20 ülést és 14 kihelyezett kari ülést tartott – összegzett a vendégeket 
köszöntő beszédében a Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért 
Alapítvány kuratóriumi elnöke.

Gazdasági tények és tervek
a Debreceni Egyetemen 

Kossa György hangsúlyozta a párbeszéd fontosságát a külső és 
belső szervezetekkel, a sajtóval, a nemzetközi partnerekkel és az 
egyetemi közösséggel. A modellváltás kapcsán kiemelte, hogy az 
autonóm működés és a folyamatosan kialakított kutatás-fejlesztési 
és innovációs ökoszisztéma által olyan tudományos központ lehet a 
Debreceni Egyetem, mely magas értékű diplomát garantál a hallga-
tóknak. A stratégiai célkitűzések sikeres megvalósítása érdekében 
tett intézkedések között említette például a Tudományos és Társa-
dalmi Tanácsadó Testület létrehozását, a PhD-hallgatók számára 
indított országosan egyedülálló ösztöndíjrendszert, valamint a 
teljesítményösztönző, illetve -értékelő rendszert.

– A város és az egyetem között kiváló az együttműködés, vállvetve 
küzdünk a közös célokért. számos példát lehet felsorolni, hogy a 
gazdaságfejlesztési törekvések miként teljesednek ki a Debreceni 
Egyetem nélkülözhetetlen tudományos, kutatási, oktatási tevékeny-
ségével. A város tőkevonzó-képességének és fiatalokat helyben tartó 
erejének rendkívül fontos eleme az egyetem, amely magas színvo-
nalú képzési kínálatával és innovációs tevékenységével Debrecen 
egyik tartópillére – mondta Balázs Ákos alpolgármester.
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Az egyetem, a város és a gazdasági szereplők hatékony együttmű-
ködését emelte ki a gazdasági évindítón Hankó Balázs innovációért 
és felsőoktatásért felelős államtitkár is.

– Ez a fajta közös munka teszi versenyképesebbé, rugalmasabbá, 
nemzetközibbé, a gazdaság igényeire könnyebben reagálóvá az 
egyetemi ökoszisztémát. Ez tulajdonképpen a modellváltás. A világ 
10 egyeteméből 7 ilyen modell szerint működik, és a modellváltás 
eredményei már láthatók: 11 magyar felsőoktatási intézmény 
szerepel a világ 28 ezer egyeteme között a legjobb 5 százalékban – 
jelentett ki az államtitkár.

Hankó Balázs a nemzetköziesítési program legjobb példájának 
nevezte a Debreceni Egyetemet, utalva arra, hogy minden ötödik 
külföldi hallható az intézményben tanul Magyarországon. Cél-
ként jelölte meg, hogy 2030-ra egy magyar egyetem jusson a világ 
ToP100-as kategóriájába, három pedig az Európai unió száz leg-
jobbja közé. Az államtitkár úgy fogalmazott: szeretnék, ha a négy 
intézmény közül egy a Debreceni Egyetem lenne. 

Bács Zoltán kancellár Gazdasági tények és tervek a Debreceni 
Egyetemen című előadásában szólt az elmúlt időszak meghatározó 
oktatási, kutatási és innovációs eseményeiről, az intézmény 3. misz-
sziós tevékenységéről, valamint a betegellátásról, ami a teljes magyar 
betegellátás 25 százalékát jelenti. Az elmúlt év rendkívüli előrelé-
pésének nevezte az egyetem 89. helyezését a round university 
ranking tematikus, természettudományi rangsorában. A kancellár 
kiemelte: öt évvel ezelőtt az 568. helyről indult a debreceni intéz-
mény, most pedig egyetlen magyarként jutott be a legjobb 100-ba.

– Hallgatóink száma meghaladja a 30 ezret, közülük 7300-an 
külföldiek, 1300-an vesznek részt doktori képzésben. Emellett 1700 
oktatónk és 4 gyakorlóiskolánk van 3200 diákkal, ha összeadjuk, 
a mintegy 12 ezer dolgozóval együtt 45.700 tagú az egyetemi pol-
gárság, és ha a családtagjaikat is figyelembe vesszük, 130-150 ezer 
emberről beszélünk, akiknek az életét meghatározza a Debreceni 
Egyetem – sorolta Bács Zoltán.

Az intézmény szervezeti felépítése kapcsán úgy fogalmazott: a 
Debreceni Egyetem működési rendszere nem kifogásolható.

– Az oktatási részlegeink, a karok, köznevelési intézmények, a 
rektori és kancellári irányítás alatt működő szervezeti egyeségek, 
a kancellária és a független egységek, a belső ellenőrzés – mind 
kifogástalanul működnek. Ez most különösen fontos a Brüsszellel 
kapcsolatos viták terén, hiszen mi úgy érezzük, hogy a Debreceni 
Egyetemmel kapcsolatban egyik vád sem állja meg a helyét, amit 
felhoznak. sem személyi, sem folyamati összeférhetetlenség, sem 
közbeszerzés-mentesség nem áll fent intézményünk esetében – 
jelentette ki Bács Zoltán.

A kancellár részletesen elemezte a hallgatói létszám alakulását, és 
kiemelte az intézmény új campusának 2019 óta helyet adó szolnok 
városában rejlő részleteket. A nemzetközi hallgatói közösségről szól-
va az egyetemi vezető kifejtette: 119 országból érkeznek a diákok, 
legnagyobb számban Kínából, Iránból, Izraelből és Nigériából. Az 
orvos- és egészségtudományi képzések mellett az utóbbi években 
egyre több külföldi hallgató választja a műszaki, a gazdaságtudo-
mányi és természettudományi szakokat is a Debreceni Egyetemen. 
A külföldi hallgatókhoz kapcsolódóan modellértékűnek nevezte az 
intézmény szabályozási rendszerét, melynek a hazai felsőoktatásba 
történő bevezetéséről egyeztetéseket folytatnak a kormányzattal. 

– A modellváltásnak köszönhetően 2021-ben és 2022-ben tovább 
növekedtek az állami forrásaink, ezzel párhuzamosan pedig saját 
bevételeink is emelkedtek, a tavalyi évet várhatóan majdnem 28 
milliárd forint saját bevétellel tudjuk zárni. A mérlegfőösszeg is 
évről évre nő, azon belül pedig a saját tőke is látványos emelkedést 
mutat – hangsúlyozta az egyetemi vezető.

A kancellár több saját informatikai fejlesztésről is büszkén szá-
molt be a gazdasági évindítón, említette például a gyermekétkez-
tetési rendszer applikációját, illetve a még kidolgozás alatt álló új, 
adatbázis-alapú beteginformatikai rendszert. Ismertette az egyetemi 
sajtótevékenység 2022-es adatait, a DEAC 32 szakosztályának 
eredményeit, valamint az egyetem szerepvállalását a Nagyerdei 
stadion működtetésében.

Az egyetem innovációs ökoszisztémáját bemutatva a kancellár 
kitért az ipari park meglévő, illetve kivitelezés vagy tervezés alatt álló 
beruházásaira, többek között az Innovációs Központra, a Gyógy-
szerésztudományi Kar új épületére, a nemzeti oltóanyaggyárra, va-
lamint a tervezett beruházásokra: a jármű- és a környezetanalitikai 
laborokra és a sportinnovációs Központra. 

Ismertető előadását a hallgatói élet bemutatásával zárta a kancel-
lár. A kiemelkedő események (youDay, Campus Fesztivál) felvil-
lantása mellett arról is szólt, hogy miután a kollégiumi férőhely és 
az albérlet is kevés a városban, az egyetem egy több száz férőhelyes 
diákszálló kialakítását tervezi.

DE Sajtóközpont – TH

HÁttÉR
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A Környezetvédelmi Bizottság törté-
nelmében idén már tizedik alkalommal 
tudtuk megrendezni az „Egyetemi madár-
gyűrűzés” programunkat, amely február 
28-án az országh László sétányon zajlott. 
A hallgatók testközelből ismerhették meg 
a környezetünkben élő madárfajokat, 
amelyek a Botanikus kertben kihelyezett 
függönyhálókkal kerültek befogásra. A ma-
darak gyűrűzésében a DE MÉK Természet-
védelmi Állattani és Vadgazdálkodási Tan-
szék tanszékvezetője, dr. Juhász Lajos tanár 
úr volt segítségünkre, ezúton is köszönjük 
neki. Nagy örömünkre 8 faj 58 egyedét 
sikerült megmutatni az érdeklődőknek. A 
kitelepülő szervezetek izgalmas játékokkal 
színesítették a programot. A helyszínen 
volt a Természettár, a Magyar Madártani 
és Természetvédelmi Egyesület Hajdú-
Bihar Megyei Helyi Csoportja és Ifjúsági 
Tagozata, valamint a Hortobágyi Nemzeti 
Park is. A Bizottság madaras programjai 
mindig népszerűek, amiért nagyon hálásak 

X. Egyetemi madárgyűrűzés

vagyunk, hiszen így újult erővel szervezzük 
meg nektek minden évben őket és bővít-
jük terveinket. Tavasszal madarásztúrára 
invitálunk titeket, amelynek keretében a 
Hortobágyi halastavak madárvilágát ismer-
hetitek majd meg. Ősszel pedig a „Darules 
a Hortobágyon” programunk mellett egy 
újdonsággal is készülünk számotokra.

A madárgyűrűzés
A madárgyűrűzés a madárvonulás-kuta-

tás egyik legismertebb módszere, amely a 
madarak egyedi jelölésén alapul. A speciális 
függönyhálóval megfogott példányokat 
szakemberek szabadítják ki. A gyűrűzés 
folyamán a madár bal lábára egy egyedi 
sorszámmal ellátott gyűrű kerül, amely 
alapján az egyed egy későbbi visszafogás, 
megfigyelés vagy kézrekerülés esetén 
azonosítható lesz. A szakmai vizsgával 
rendelkező madárgyűrűző meghatározza 

a madár faját, korát, ivarát, a madár hasán 
lévő tollak szétfújásával megállapítja az 
adott egyed kondícióját a felhalmozott 
zsír és izom osztályozásával, valamint kü-
lönböző biometriai adatokat is felvételez, 
mint például a szárnyhossz, a harmadik 
kézevezőtoll hossza, és a madár tömege. 
A kutatási tevékenység során az adatokat 
a madárgyűrűzési terepnaplóban rögzítik, 
ahol feljegyzésre kerül még a gyűrűzés 
dátuma és helyszíne, valamint a madár 
befogásának időpontja is. Ezek az adatok 
egy országos online központi rendszerbe 
kerülnek be, ahol a későbbiekben könnyen 
hozzáférhetők és feldolgozhatók lesznek. 
Az országok gyűrűzőközpontjai kapcso-
latban állnak egymással, mivel a gyűrűzés 
módszerével nemcsak a fajok helyi moz-
gásait és állományváltozásait, hanem a 
szezonális vonulási útvonalakat, akár az 
egész Földre kiterjedően is vizsgálhatjuk. 

Környezeti nevelés
A természet és a környezetünk megis-

merése és megismertetése kiemelt fontos-
ságú. Bizottságunk munkájában is jelentős 
szereppel bír, hogy minél nagyobb körben 
elérjük az egyetemi hallgatókat, és egy 
tudatosabb életmódra hívjuk fel a figyelmü-
ket mindennapjaikban. A madárgyűrűzés 
nagyon jó eszköze ennek, hiszen minden 
korosztály számára új, kézzel fogható 
élményt nyújt. Az érdeklődők közelebb 
kerülhetnek a természet és a madarak 
különleges világához.

Molnár Petra, Sztrehárszki Lilli
 bizottsági tagok
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Letették a Nemzeti Gyártó-Kutató-Oktató Középüzem 
és Gyógyszerésztudományi Kar épületének alapkövét.
A Debreceni Egyetem legújabb létesítménye az intézmény 
Vezér utcai ipari parkjában kapott helyet. Az átadáson 
részt vevő innovációért és felsőoktatásért felelős államtit-
kár modellértékűnek nevezte a Debreceni Egyetem okta-
tást és kutatás-fejlesztést összekapcsoló tevékenységét. 

– A rendkívüli gazdasági körülmények ellenére is töretlen 
fejlődési pályán halad a Debreceni Egyetem. A tudásba komoly 
erőforrásokat tudunk befektetni annak érdekében, hogy az itt végző 
diákok olyan oklevéllel hagyják el intézményünket, amelyet a vilá-
gon mindenhol elismernek – jelentette ki Kossa György, a Gróf Tisza 
István Debreceni Egyetemért Alapítvány kuratóriumának elnöke 
a Nemzeti Gyártó-Kutató-oktató Középüzem és Gyógyszerésztu-
dományi Kar épületének március 3-ai ünnepélyes alapkőletételén.

A kuratóriumi elnök szerint az új épületegyüttesben megvalósuló 
kutatás, fejlesztés és innováció révén az egyetem kutatói, hallgatói 
az ipari folyamatokat is megismerhetik. Hangsúlyozta: ez illeszke-
dik a DE azon törekvésébe, hogy Közép-Kelet Európában olyan 
egyedülálló ökoszisztémát hozzon létre, ahol az oktatás, kutatás, 
fejlesztés, illetve az ezekhez tartozó ipari infrastruktúra egyaránt 
megtalálható. A kormány az elmúlt években olyan környezetet 
alakított ki, amely ezen célok megvalósítását támogatja – tette hozzá 
kuratóriumi elnök.

Bács Zoltán, a Debreceni Egyetem kancellárja arról beszélt, 
hogy komoly és hatékony előkészítő munka előzte meg a Gyógy-
szerésztudományi Kar és Egészségipari Intézet elméleti, gyakorlati 
képzéseinek, valamint a gyógyszergyártó középüzemnek is megfe-
lelő infrastrukturális hátteret biztosító komplexum építését, mely 
a tervek szerint októberre elkészül. Az egyetemi vezető köszönetet 
mondott a terveket készítő építészirodának és a kivitelező cégnek, 
amely a rendkívül rövid határidő ellenére vállalta a munkát.   

– Az új kari épület és a középüzem megépülése hatalmas mér-
földkőnek számít a Gyógyszerésztudományi Kar életében. Ez 
egy olyan álom megvalósulása, amelyet eddig csak szívünkben 
dédelgettünk. Köszönjük, hogy elhitték nekünk, tudunk kicsiből 
naggyá válni, megerősödni – mondta a DE GYTK dékánhelyettese, 
az Egészségipari Intézet igazgatója.

Bácskay Ildikó kifejtette: az új létesítmény lehetőséget biztosít a 
hallgatóknak, hogy a gyógyszergyártás teljes vertikumát egy he-
lyen ismerjék meg. Az órákon tanultakat a gyógyszertechnológiai 
laborokban kipróbálhatják, majd a kutatás-fejlesztési tevékenység 

eredményét le is tudják gyártani a középüzemben – sorolta a 
dékánhelyettes.

– Biztos vagyok abban, hogy a felsőoktatás és a gyógyszeripar 
ilyen együttműködése nemcsak a Debreceni Egyetemnek, hanem 
a régiónak és az egész nemzetnek is sikert hoz – hangsúlyozta a 
Kulturális és Innovációs Minisztérium innovációs és felsőoktatásért 
felelős államtitkára. Hankó Balázs elmondta: a kormány az elmúlt 
években jelentős eredményeket ért el a felsőoktatás átalakítása, 
dinamizációja terén.

– Mára 21 modellváltó, szabadabb, versenyképesebb struktúrában 
működő egyetemünk van, amelyekre a hallgatók kétharmada jár. 
Ezeket autonómia, kiszámíthatóság, átláthatóság és versenyképesség 
jellemzi – jelentette ki. Arról is beszélt az államtitkár, hogy a háborús 
infláció és a szankciók ellenére 25 éves keretmegállapodást és 6 éves 
közfeladat-finanszírozási szerződést kötöttek ezekkel az egyete-
mekkel, és 2022-ben ezermilliárd forintot fordítottak a felsőoktatás 
fejlesztésére, ami duplája az egy évvel korábbinak. 

Hankó Balázs megjegyezte, hogy míg négy éve 7, két éve 9, 
tavaly már 11 magyar egyetem – köztük a debreceni – tartozott 
a világ top 5 százalékába, a felsőoktatási intézmények elitligájába. 
Nemzetközi teljesítményük is megerősödött, a legtöbbször citált 
lapokban 26 százalékkal nőtt a magyar egyetemi világ publikációs 
tudományos teljesítménye. Tavaly már 76 szabadalmat jegyeztek a 
hazai egyetemek. A most zajló debreceni beruházástól is azt várják, 
hogy járuljon hozzá ennek a további emelkedéséhez.

A mintegy 9 milliárd forintból megvalósuló Nemzeti Gyártó-
Kutató-oktató Középüzem és Gyógyszerésztudományi Kar épülete 
a tervek szerint októberre készül el. A komplexum két fő részből áll 
össze. A 4400 négyzetméteres oktatási szárny a Debreceni Egyetem 
Gyógyszerésztudományi Kar Dékáni Hivatalának és tanszékeinek 
ad majd otthont. A két nagy előadótermet és a négy szemináriumi 
termet irodák és hallgatóbarát terek fogják közre. ott alakítják ki a 
gyakorlati képzéshez és az oktató-kutató tevékenységhez szükséges 
laboratóriumokat is, valamint itt kap helyet az Egészségipari Intézet.   

Az épület üzemi szárnyában, csaknem 2300 négyzetméteren 
a középüzemet helyezik el, amely funkcionális élelmiszerek, 
étrendkiegészítők gyártóhelye lesz, de egészségipari kutatásokat is 
fognak itt végezni. A kutató és fejlesztő laboratóriumban a tervek 
szerint lehetőség nyílik törzskönyvezhető gyógyszerkészítmények 
létrehozására. A központban nemcsak az egyetem saját projektjeit 
valósítják meg, hanem hazánkban egyedülálló módon az intézmény 
által létrehozott egészségipari klaszterhez csatlakozott ipari part-
nerek számára szintén biztosítanak kutatási és gyártási lehetőséget.   

DE Sajtóközpont – OCs 

Jóval több, mint gyógyszerészképző hely 
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A Bölcsészettudományi Kar Hallgatói Önkormányzata 
szervezésében mérettették meg műveltségüket márci-
us 8-án a BTKvízre jelentkező hallgatók. Az eseményre 
előzetesen valamennyi hely betelt, a kihirdetett maximális 
csapatlétszám mindegyike elkelt már a rendezvény előtt. 

BTKvíz – a beszédes név mögött megannyi téma, kérdés, isme-
retanyag rejlett. Csaknem nyolcvan hallgató érkezett a III. számú 
Kossuth Lajos Kollégium többcélú termébe. A meghirdetett fel-
tételeknek megfelelően a jelentkező csapatok tagjainak többsége 
bölcsészhallgató volt. 

Eredetileg a Koli Klub (Kolkáv) adott volna otthont az elmecsa-
tának, azonban a megadott határértéket meghaladó létszám miatt 
át kellett tenni a helyszínt. Március 8-án este 6 órakor pedig el is 
hangoztak az első kérdések. A rendezvényt, illetve annak alapját 
a Kvízözön közismert debreceni apa-fia kvízmesterpárosa bocsá-
totta rendelkezésre a szervezők számára. Irodalmi, könnyűzenei, 
történelmi, művészeti, sporttal kapcsolatos kérdésekre is meg 
kellett felelni, de természetesen a Debreceni Egyetem, illetve a 
BTK is terítékre került. 

szó esett például Mátyás király uralkodási idejéről, a BTK HÖK-
ről, Azahriahról, de Gábor Zsazsáról is érdemes volt különböző 
információkat ismerni. Összesen 40 pontot lehetett szerezni 
a válaszlapra felírt helyes feleletekkel. Csaknem másfél órányi 

vetélkedő után érkeztek el a jelenlévők az eredményhirdetéshez. 
A legtöbb egységet a Gótama hölgy alakulata gyűjtötte. Ezzel a 
diadallal elegáns, tetszetős oklevelet nyertek, de természetesen 
a testi feltöltődésre is gondoltak a szervezők: a fődíj egy üveg, a 
Kolkáv által felajánlott ital, a közkedvelt Kacsa volt. 

A BTKvíz népszerűsége és kimagasló sikere előrevetíti, hogy 
a jövőben további vetélkedőket is szerveznek majd a hallgatóság 
számára. 

Barna Marci, fotó: Borbély István

Március 9-én este megtartották a 2022/2023-as szezon 
tavaszi sorsolását a Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi 
Kupában.

rendhagyó helyen, a Kazánházban gyűltek össze a Debreceni 
Egyetem focistái, hogy megtudják, ki kivel csap majd össze a 
csoportkörben. A lebonyolítás nem változott, a superliga-divízió 
2 küzdelmei ezúttal is együtt zajlanak majd. A női ligában is meg-
mérettetnek a csapatok, a harmadosztály, a divízió 3 pedig idén is 
a legnépesebb mezőnyt alkotja.

A ceremónián részt vett többek között Jávor András DEAC-
elnök, Lóczi Lászlónó Kovács Marianna DEAC-ügyvezető, Kozma 
Mihály, a Kozma Mihály Futsal Kupa névadója, prof. dr. Bácsné dr. 
Bába Éva, a Gazdaságtudományi Kar stratégiai és kommunikációs 
dékánhelyettese és sánta János főszervező, a DEHÖK elnöki sport-

Futballra fel! Indul a Buzánszky-tavasz

Telt házas agytorna

ügyi megbízottja. A köszöntőbeszédben Bácsné Bába Éva – akinek 
születésnapja épp november 25-re, a magyar labdarúgás napjára 
esik – emlékezett meg a BJLEK történetéről és Buzánszky Jenő 
debreceni egyetem sportnagykövet szerepéről. 

„Megannyi hallgatónk volt, aki Jenő bácsi munkásságához mél-
tón vett részt a kupasorozatokban, és nem csupán játékosként, de 
szervezőként is” – mondta megnyitóbeszédében.

Ezt követően sánta János ismertette a bajnokság és kupasorozat 
menetrendjét, kihirdette, hogy idén sem marad el a Kozma Mihály 
Futsal Kupa. Mindezek után kezdődött a sorsolási ceremónia. A di-
vízió 3 sorsolása után a DEAC Cheerleaders látványos produkciója 
szórakoztatta a közönséget, majd kiosztották a superliga-divízió 2 
csoportjait. Az este további részében FIFA 22 bajnokságban mérkőz-
hettek meg a virtuális foci szerelmesei, illetve élőben követhették a 
jelenlévők a Bayer Leverkusen–Ferencváros Európa-liga-mérkőzést. 

BM, fotó: Czombos Bence
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Úgy hírlik, hogy a Campus Fesztivál időszakában érezhetően 
csökkennek a szülésszámok Debrecenben. Nincs erre tudományos 
magyarázat, de állítólag még a mindennapos kismamák is kilátogat-
nak egy utolsó – nyilván szigorúan alkoholmentes – bulizásra a ren-
dezvényre, és csak aztán adnak életet gyermeküknek. Mi magunk 
kissé hitetlenkedve és hümmögve reagáltunk erre a hírre, kételkedve 
némileg annak valóságalapjában, de ki tudja… Az viszont bizonyí-
tott tény, hogy a Nagyerdő mókusai ilyenkor tömegestől költöznek 
át a város szélén álló mogyoró- és diótároló silók közelébe. A derék 
rágcsálók valószínűleg kevésbé díjazzák a hangos zenét, és ha már 
menniük kell, akkor olyan helyre teszik át főhadiszállásukat, ahol 
megfelelő mennyiségű élelem áll rendelkezésükre. 

Porczos Pepe, a debreceni Légy ott mindenhol, ahol csak bírsz! 
társaság alapítója és tiszteletbeli elnöke sem hiányozhat az idei 
fesztiválról. Pepéről köztudott, hogy jól kereső állással rendelkezik, 
és itthoni viszonylatban igen jónak számító fizetése nagy részét – 
család, kutya és macska hiányában – a kulturális élvezetekben való 
tobzódásra költi. Igazából nem is sokan bírják vele az iramot, az 
általa alapított társaság tagjai sorra dőlnek ki mellőle, miközben ő 
habzsolja a programokat. Adjuk át most neki a szót, lássuk, hogyan 
készül az idei fesztiválra:

„Öregem, ha valaki, akkor te tudod, hogy engem nem sok 
mindennel lehet már meglepni – kezdi mondókáját Porcos Pepe. 
– Egyrész igazi világpolgárként bejártam már keresztül-kasul a 
földet, s magamba szippantottam a különböző kultúrákra jellemző 
stílusjegyeket… Voltam a Mardi Gras-n New orleansban, láttam 
a New York-i Pride menetet, Mexikóban meg részt vettem egy 
háromnapos ayahuasca partin. Hogy mit bírok a Campusban? Hát 
azt, hogy számomra van egy amolyan hazatérés jellege az egésznek. 
olyan kiszámítható és biztos pont ebben a meglepetésekkel túlzsú-
folt életben, mint semmi más. 

Ilyenkor összefuthatok ezer éve nem látott osztálytársakkal, 
ismerősökkel. Négy éve például a bejáratnál engem motozó úrban 
felismertem egykori tornatanáromat, Pottondi Pötyi bácsit. Pötyi 

Feszt csak fesztiváloznék
bácsi egyik kedvence voltam gimnáziumban, mert csak én tudtam 
háttal állva bedobni a labdát a kosárba. Örömmel üdvözöltük hát 
egymást, és amikor Pötyi bácsi műszakja lejárt, találkoztunk is bent, 
és legurítottunk pár korsó finom sört. olyan jól sikerült a váratlan 
találkozás, hogy aztán mindketten a Belga-koncerten kötöttünk 
ki, és Bauxit mikrofonját eltulajdonítva, rögtönzött mondókákkal 
dobtuk fel a csapat műsorát. Amikor Bauxit hosszú körbe-körbe 
kergetőzés után visszaszerezte a mikit, Pottondi Pötyi bácsi feltett 
még egy találós kérdést neki, hogyaszongya: Milyen fémből készült 
Bauxit mikrofonja? Hát alumíniumból! Hahaha! Érted… 

Aztán volt egy másik eset, amikor az engem kiszolgáló csaposban 
ráismertem gyerekkori barátomra, Ferjáncz Csöpire. Csöpi és én 
számítottunk a lakótelep rémeinek, annak idején. Nem részletez-
ném hőstetteinket és tevékenységünket, elég az hozzá, hogy nem mi 
voltunk a kutyát sétáltató idős hölgyek és a kisboltokat üzemeltető 
családapák kedvencei. rendeltem pár kört az én kedves barátom-
tól, megvártam, míg végez, aztán nyakunkba vettük a fesztivált. 
Megnéztünk pár bulit, az egész vége már kicsit homályos, de hozzá 
kell tennem, úriemberként viselkedtünk. reggel aztán egy hatalmas 
fészekben ébredtünk mindketten, ami valahogy odakerült az egyik 
hatalmas fa legvastagabb, legerősebb ágára. szemtanúk segítségével 
sikerült összeraknunk az előző éjszaka eseményeit. A fészekhez 
való faanyag összegyűjtésében száz lelkes önkéntes segédkezett, s 
egy sebtiben bérelt daruval tulajdonképpen fészket raktunk azon a 
bizonyos fán. Na most mondd meg, melyik fesztiválon történhetnek 
meg ilyen dolgok? Nem semmi, ugye?

Tessék? Hogy arról kellett volna beszélnem, milyen programokat 
nézek majd meg? Ja… Hát arra most nem volt idő, majd legköze-
lebb. Üdv, pacsi, puszi!” 

Kedves olvasóink, Porczos Pepe jóvoltából most nem sok konk-
rétumot tudtunk meg, de sebaj, következő lapszámainkban lesz 
még alkalmunk részletesebben tárgyalni az idei Campus Fesztivál 
várható eseményeit. Maradjanak velünk!

Stíriai Dezső 

Nem tudom, ki hogy van vele, de tavasszal 
én már másra sem bírok gondolni, csak 
a közeledő Campus Fesztiválra. Igaz, július 
19-e még olyan messzi időpontnak tűnik, 
de hamarabb eljön, mint gondolnánk. Akkor 
aztán beindulhatunk, és lubickolhatunk újra 
a programok ránk zúduló kavalkádjában. 
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk egy rendhagyó virtuális városnéző túrán 
Debrecen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert 
épületek, rejtett kincsek nyomában! Kalauzod 
egy bölcsészből lett idegenvezető és egy hobbifotós 
biológus lesz.

Debrecen egyik legforgalmasabb kereszteződése a Bem tér. A 
Hadházi, Füredi, Péterfia és simonyi utcák kereszteződése első 
látásra nem tűnik izgalmas helynek helytörténeti szempontból, de 
ha utánanézünk a városrész történetének, mégis számos érdekes-
ségre bukkanhatunk. A Bem tér kalandos történetéről már több 
alkalommal írtunk, többek között az egykori Gazdasági Tanintézet, 
majd a város első Közkórháza helyén épült Méliusz Könyvtár vagy 
a város fürdőkultúrájában egykor fontos szerepet játszó patinás 
Margit-fürdő kapcsán. Ezúttal egy, az egyetemhez kötődő épület, 
az AToMKI kerül fókuszba, amelynek a tudományos életben betöl-

tött szerepén túl története is legalább 
annyira izgalmas. 

Már első ránézésre feltűnik, hogy 
az 1954-ben alapított Debreceni Fi-
zikai Kutató Intézet egy jóval régebbi 
épületben kapott helyet. A pavilon-
jellegűen elrendezett épületegyüttes 
1894-ben épült a Vallás- és Közokta-
tásügyi Minisztérium felügyelete alatt 
árva tanulók szakkollégiumaként. 
Tervezője a kor egyik neves fővárosi 
építésze, Gerster Kálmán volt, akinek 
a nevéhez számos jelentős épület 
kötődik országszerte. Debrecenben 
ő tervezte a Piac utca 53. szám alatti 
Debreceni Első Takarékpénztár pa-

lotáját, melynek fölszintjén ma a McDonald’s található, az ő tervei 
szerint épült a Piac utca 8. szám alatt ma is álló Kereskedelmi 
Akadémia épülete és a Füvészkert utca 2. szám alatti gazdasági is-
kola, melyben ma a Debreceni református Hittudományi Egyetem 
Maróthi György Könyvtára működik. Az építész nevét az utókor 
mint Deák Ferenc és Kossuth Lajos mauzóleumának, valamint 
számos budapesti bérház, villa és középület tervezőjét is őrzi.  

Az árvaház és a vele szemközt épült Közkórház épületegyüttese 
az 1800-as évek végén a várost a Nagyerdővel összekötő simonyi 
utat határolta. Az AToMKI oldalán olvasható Épített örökség a 
magyar tudomány szolgálatában című tanulmány szerint „az egy-
kori kollégium a maga korában modern építészeti megoldással a 
bentlakásos életmód ideális feltételeit volt hivatott megteremteni – 
ehhez járult hozzá a nagy udvar és kert, ahol 1902-ben (az országos 
Tanítói Árvaház Igazgatóságának hozzájárulásával) betegpavilonok 
is épültek… Az udvaron egykor két, téglány alaprajzú, sátortetős, 
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egyszintes kiszolgáló-, illetve melléképület volt, közülük ma már egy 
sem áll.” Az épület funkciója, mely árva tanulók szakkollégiumaként 
épült, továbbra sem változott: a két világháború között Horthy 
Miklósné egyetemi leánykollégiumként, később szakérettségis 
kollégiumként működött egészen 1954-ig.   

A Kossuth Lajos Tudományegyetem Természettudományi Kará-
nak Kísérleti Fizikai Intézetéből kivált, szalay sándor akadémikus 
vezetésével 1954-ben alapított Atommagkutató Intézet 1956-ban 
költözött az egykori árvaház épületébe, ahol ma is működik. A 
költözéssel párhuzamosan a saroképület mellé, az oldalszárny 
vonalában új épületeket is emeltek 1956-ban és 1959-ben.

Az egykori árvaház épületében az AToMKI megalapítása óta 
számos jelentős esemény zajlott a tudományos felfedezésektől a 
nemzetközi szakmai konferenciákig. 1961-ben itt helyezték üzembe 
azt a 800 kilovoltos kaszkád rendszerű gyorsítót, mely 1992-ig volt 
használatban, ma pedig az intézet előkertjében 
látható térplasztikaként. Látogatást tett az inté-
zetben több Nobel-díjas tudós is: 1969-ben Gá-
bor Dénes, aki 1971-ben elnyerte a Nobel-díjat 
holográfiai kutatásaiért, 1983-ban pedig Wigner 
Jenő, aki 1963-ban kapott fizikai Nobel-díjat az 
atommagok és az elemi részecskék elméletének 
továbbfejlesztéséért. 

2013-ban az Európai Fizikai Társulat a fizikai 
kutatások kiemelkedő jelentőségű történelmi 
emlékhelyévé nyilvánította a Magyar Tudomá-
nyos Akadémia Atommagkutató Intézetének 
főépületét. 1956 őszén ebben az épületben 
folytatta az intézetet megalapító szalay sándor 
és akkori doktorandusza, Csikai Gyula azokat 
a magfizikai kísérleteket, amelyekkel sikerült 
megerősíteniük a neutrínók létezését és így 
igen jelentős mértékben hozzájárulni a mo-
dern fizika megalapozásához. Az eredmények 
nemzetközi jelentőségének elismeréseként 

az Európai Fizikai Társulat a 
kísérletet méltató táblát avatott 
fel az épületben. 

Az Atommagkutató Intézet 
az elmúlt közel hetven évben 
nemzetközileg is elismert és 
világszínvonalon dolgozó in-
tézetté nőtte ki magát. Az 
épületegyüttes azonban, ahol 
működését megkezdte, ma 
már számos tudományos osz-
tálynak és laboratóriumnak 
ad otthont.

Erdei Nóra. fotó: Löki Viktor
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Növényvédelem a lakásban
Szobanövényeink, habár lakásunk védelmét élvezik, ugyan-

úgy ki vannak téve környezeti hatásoknak, legyenek azok kárte-
vők vagy csupán a fényviszonyok, mint kültéri társaik. gyakran 
nem is gondolnánk, hogy a legigénytelenebb növényeknek is 
lehetnek ellenfelei, és ha későn cselekszünk, visszafordíthatat-
lan károkat szenvedhetnek.

Élettani megbetegedések
A legjobb véde-

kezés a megelőzés, 
így fontos odafigyel-
ni, hogy a növény 
igényeinek megfe-
lelő körülményeket 
biztosítsunk már a 
kezdetektől. A víz-
ellátottság, a szoba 
levegőjének pára-
tartalma, valamint a 
fényviszonyok is ilyen 
tényezők lehetnek. 
A legtöbb szobanö-
vény fényigénye igen 
nagy, mint a viasz-
virág vagy a yukka, 
ellenben a közvet-
len napfényt nem 
kedvelik, míg az ár-
nyéktűrő növények a 
félhomályos sarkokat 
részesítik előnyben, 
például páfrányok, 
borostyánok. 

Számos tünetből 
következtethetünk élettani megbetegedésekre, melyek a fent 
felsorolt tényezők hirtelen vagy hosszú távú megváltozásából 
is adódhatnak. Vízhiány következtében a növény lehullajtja 
leveleit, bimbóit, ellenben a túlöntözés lassú növekedéshez, 
vagy akár a szár rothadásához is vezethet. Az erős fénynek való 
kitettség a levelek fonnyadását, hirtelen elhullását okozza, fény 

hiányában vagy alacsony intenzitáson a növény nem fejlődik, 
nincs szervesanyag-gyarapodás. 

Nagy jelentőséggel bír a megfelelő tápanyag-ellátottság is, 
egyes mikroelemek hiányának jelei a leveleken mutatkoznak 
meg elsőként, viszont jó mikroelem-arányú tápoldat alkalom-
szerű használatával megelőzhetőek ezen hiánytünetek.

Fontos kiemelni, hogy egy-egy elváltozás a növényen komplex 
jelenség, így több környezeti hatás együttesen idézi elő azt, va-
lamint minden növény más és más, így ugyanazon körülmények 
lehetnek az egyik növény számára előnyösek, míg másoknak 
kifejezetten károsak. 

Kártevők a láthatáron
megfelelő gondozás mellett is fennáll az esélye, hogy 

kártevők támadják meg szobánk ékének szárát, leveleit. 
Szabad szemmel láthatatlan mikroorganizmusoktól kezdve, 
apró állatkákig számos szervezet károsíthatja növényünket.  
legnagyobb arányban levéltetvek és atkák jelenthetnek ve-
szélyt. ilyen például a takácsatka, mely főleg a levelek fonákján 
jelenik meg, piros színével feltűnő kártevő. Jelenlétét fakó 
levelek, sárga foltok jelzik. A legtöbb növény áldozatul eshet 
a takácsatkáknak, nem fajspecifikus élősködő. másik fontos 
kártevő a pajzstetű, főként a szárakon vagy a levelek alsó részén 
telepszik meg csoportosan, a növény nedveivel táplálkozik. Ha-
tékony védekezés ellenük a növény gyakori vizes permetezése, 
esetenkénti lemosása szivaccsal.  Jelentős probléma, hogy ezen 
élőlények nem csupán jelenlétükkel okozhatnak kárt, egyesek 
gombás megbetegedéseket is terjeszthetnek, ilyen például 
a korompenész, amely fekete bevonatot képez a fertőzött 
növény levelein. minden gombás vagy bakteriális megbete-
gedés esetén fontos a beteg növényi rész eltávolítása, hogy 
ne terjedhessen tovább a létfenntartó, vegetatív szervekre.

Növénytartás mindenkinek
A fentiek alapján meghökkentő lehet, hogy mekkora fele-

lősséggel jár egy szobanövény gondozása, annak ellenére, 
hogy még csak helyváltoztatásra sem képes, és a labdát sem 
hozza vissza, mint egy kiskedvenc, mégis, kis odafigyeléssel 
és törődéssel hosszú évekig jól érezheti magát lakásunkban.

Írta: Karacs Janka bizottsági elnök



EgyEtEmi ÉlEt  172023. március ZÖlDEBBÍtŐ

ZölDEbbítő

A mezőgazdaság az emberek életének alapvető része. Egy 
folyamatosan fejlődő gazdasági ágazat, amely a Föld teljes 
lakosságát munkával és legfőképp élelemmel látja el. Azonban 
egyre nagyobb kihívásokkal állnak szemben a gazdák, ezen 
problémákra az utóbbi évek fejlődései jelenthetnek megoldást. 
A mezőgazdaság legértékesebb erőforrása a termőföld, ami kor-
látolt mennyiségben és minőségben áll rendelkezésre. Ezért kü-
lönös figyelemmel kell megtervezni az itt történő gazdálkodást.

Talán ismerős a „precíziós” szó, de mit is jelent 
ez a mezőgazdaság szempontjából? 

Napjainkban a fejlett, nagy termőterülettel rendelkező gaz-
daságok munkájának nyomon követését összetett informatikai 
rendszerek segítik. Ezen rendszerek lehetővé teszik a növények 
fejlődésének legoptimálisabb körülményeinek megteremtését. 
ilyen informatikai rendszer többek között a műholdas nyomkö-
vetés, de a területeken végzett munkafolyamatok elkülönítése és 
az ehhez szükséges anyagok mennyiségének kiszámítása szintén 
ide tartozik. A gazdaságok számára ma már olyan eszközök állnak 
rendelkezésre, amelyek segítségével a területi viszonyoknak 
és a kultúra egyéni igényeinek megfelelő agrotechnika alkal-
mazásával a legjobb hozammal és a legkisebb veszteséggel 
állíthatnak elő termékeket. Az egyes folyamatokat különös 
részletességgel követhetjük nyomon különböző eszközök fel-
használásával. ilyen eszköz például a biomasszafigyelő-kame-
rával felszerelt drón, amely akár 30 méter magasságból is képes 
megítélni a területen elvetett növény „zöldségét”, azaz mennyire 
egészséges az ott lévő kultúra. Ezek az adatok egy adatbázison 
keresztül pontos számításokat végezve képesek meghatároz-
ni, hogy mennyi tápanyagra lesz szüksége az állománynak. 
Képesek vagyunk követni a növény útját a talajba kerüléstől 

egészen a végfelhasználásig, így a legjobb igények szerint ki-
elégíteni szükségleteit.

Hogyan segíti a fenntarthatóságot 
a precíziós gazdálkodás?

A területfigyelő eszközök által szolgáltatott információhalmaz 
alapján a döntést segítő rendszerek olyan megoldásokat kínál-
nak, amelyekkel a termőföldet a legkisebb külső behatás éri 
ember által. Ez alatt azt kell többek között érteni, hogy a műhol-
das feltérképezés alapján a területen közlekedő, munkát végző 
járművek a legoptimálisabb útvonalon közlekednek, üzem-
anyagot spórolva, valamint a talajra eső nyomást is csökkentve. 
A növények vizsgálatával a rendszer képes kiszámítani azt is, hogy 
mennyi szüksége lesz bizonyos tápanyagokból, műtrágyából és 
károkozó elleni védőszerekből. Ez nemcsak a gazda pénztárcája 
számára hasznos, hanem a környezetbe jutó veszélyes anyag 
mennyisége is jelentős mértékben csökken. Ezen túl napjaink-
ban már olyan gépek segítik a pontos dózis kijuttatását, mint a 
gyomérzékelő rendszerrel ellátott permetezőgép, amely ezred-
másodpercek alatt képes felismerni az oda nem illő növényt. 
Újonnan szükségessé vált a területek öntözése bizonyos növé-
nyek termelése esetében. manapság már olyan eszközök állnak 
rendelkezésre, amelyek szintén a növény fejlettsége és igényei 
alapján ítélik meg a szükséges csapadékot, s ennek függvényé-
ben juttatják ki az adott területre azt.

Ahogyan a gazdaság számos területén, úgy a mezőgazdaság-
ban is törekedni kell a fenntarthatóságra, alkalmazkodni kell a 
változékony környezeti viszonyokhoz. A precíziós gazdálkodással 
elindultunk a fejlődés felé vezető úton, amely a jelenlegi demo-
gráfiai viszonyok mellett a jövőnk kulcsa lehet.

Írta: Zelerik Péter bizottsági tag 

Precíziós gazdálkodás a fenntarthatóságért
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Szécsényi Nikolett felvétele

V. Szabó Mátyás

Óda

Nem szabadna távolról lesnelek, ne tolakodjon délibáb eléd;
ne az elcsépelt szűzanyaarcú kebles bálványt, ne a saját
kiegészítésemet provokáljam benned, más a pygmalioni faragás-
és semmilyen mitológia nem taníthat meg arra,
hogy ami köztünk van, hogyan ne álljon közénk;
legkevésbé a piaci kor, késztermék-emberképével,
ahogy túlkínálaton fanyalog, szalmaláng kémiát
és süldő promiszkuitást méricskél sorsfugának,
mert elkapkodták a katalógusok tökéletességét-
úgy kellene évődni ezzel a korszellemmel, mint
táncban nehézkedési erővel, a test korlátaival.

Te új mítoszt tudsz csiklandozni a hétköznapi percből,
minden cinkos mozzanatoddal belelátó éberségre gyötörsz;
pillantásod legyezőnyelvén vagy hajadon játszva,
avagy lépésed kopogásából kicsapongó ütemekkel-
megmutatod, ne keressek mélységet tüneményeiden túl;
táncos lobogásod, mert vállalja a múlás tétjét, eleven
és életadó jelenével pazarol más elvonttá meredő ideál;
tudni a lila köd súlyát, értékelni a káprázat tüneményét-
aranykort megidéző múzsa! A dalt is erre tanítsd meg;
csábítson küzdeni, tenni, keltsen nemesítő vágyakozást,
követeljen tartást is! Kényesen és durcásan követeljen

életigenlést; élő titkokkal így vigasztalhassa a kételyt,
mosolyogjon hétágra derítő kijelentést
ahogyan te is ajkaid ívére kitártál,
és gondos nyarakat mertél zavaromba.

*

Tested győztes virágzása!
Föld megtartó kihívása!
Fészkelődő öled lágya
ajzó bölcső kibomlása,
jégből metszett kisangyalok
mennyegzése, magvas álma,
vétkezésed vetkezése
anyaszült hit oldozása,
odvas éjnek szakadása,
gyümölcs élet áradása.

*

odakint elkötve a csend is.
Ágyazzunk égbekiáltó
teljesülést,
ölelj haza!
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Ez az az elmúlt évtizedben hirtelen népszerűvé vált 
műfaj, a slam poetry, sokféleképp definiálható. A legjobb 
meghatározás talán az, hogy ez egy előadói műfaj, 
amelyben vegyül a stand up, a líra és a rap. Elsősorban 
versenyként működik, rövid, aktuális szövegekkel.

Debrecenben 2013-ben tűntek fel az első slamek az azóta 
sajnos már megszűnt Debreceni Egyetem Irodalmi Kör rendez-
vényein, majd a DEIK vezetői létrehozták a Debreslamet, amely 
azóta is létezik. Minden nagyobb városban alakultak ekkoriban 
slamcsoportok, a legtöbb slam Poetry plusz adott város neve for-
mulát vette fel, egyedül a Debreslam alkotott más, kreatív nevet.

2014-ben rendezték meg az első versenyt, ami után sorra követ-
ték egymást a különféle alkalmak, különböző helyszíneken (Ko-
sár, Víztorony, Modem, Inkognitó, Ifjúsági Ház, Malter, Vojtina 
Bábszínház, Medgyessy Emlékmúzeum, Campus fesztivál, Kexx 
fesztivál, sziget fesztivál stb.) Mivel több DEszínházas játszó a 
Debreslam égisze alatt is tevékenykedett (Bakota Zalán, Marczin 
I. Bence, somogyi Tibor), csak idő kérdése volt, hogy a slam 
beköltözzön a DEszínházba is. Ez a 2017-es DEszt fesztivál alatt 
történt meg, amelynek egyik előprogramja egy slam verseny volt a 
Kosárban.  A nagy érdeklődést kiváltó verseny a Kosárban valósult 
meg, és Bakota Zalán nyerte meg. Ezután hagyomány lett, hogy az 
egyre színesebb programokat felvonultató DEsZT, majd MusT 
egy slamversenyt is a programjába építsen a színházi előadások 
és a filmfesztivál mellett.

2021-ben a különleges, Vojtina-eszközhasználatos slam is a 
MusT programjába került. Ez a slamprogram azért rendhagyó, 
mivel a telefon és papír használatán kívül semmilyen eszközt nem 
szabad slamen használni, itt viszont pont az a lényeg, hogy minél 
abszurdabb kelléket alkalmazzon a slamelő, és azt frappánsan 
építse a szövegébe.

A covid után a slam kicsit mélyrepülésbe jutott, de most úgy 
tűnik, a mélyrepülés után felívelés következik, hiszen még csak az 
év második hónapjában járunk, de már két slamesemény történt, 
az egyik a Modemben, egy dokumentum-filmfesztiválhoz kap-
csolódóan, a másik pedig a Malterban. A DEsZhez is van némi 
köze az eseménynek, hisz az elsőt somogyi Tibor nyerte meg, a 
február tizennyolcadikai, ismét nagy tömegeket vonzó, Malter-
ban zajló versenyt pedig Kassai Kristóf. Kristóf három nappal 
korábban még az egyetemen játszott, a DEsZ- teremben zajló 
okuláré Projektben, és már máskor is szerepelt pl. DEszgráfiás 

Slam Poetry a DESzínházban

előadáson, vagyis a DEsz-kötődés ismét kimutatható. A fiatal fiú 
ezzel a győzelemmel hivatalosan is Debrecen slambajnoka lett, 
amely címet egy évig viselheti, bár a covid miatt az előző bajnok 
négy évig viselte. Nyertes szövege nem nélkülözte a politikai 
felhangokat, a filozófiát és az öniróniát sem. A Debreslam fő-
szervezője, Mikos Ákos azt is elárulta ezen az esten, hogy az idei 
MusT programjában – amely áprilisban várható – folytatódik a 
DEsz és a Debreslam kollaborációja, lehet számítani angol nyelvű 
és eszközhasználatos slamre is.

Csak így tovább, DEszínház, Debreslam!
Somogyi Tibor www. deszinhaz.hu



2023. március20  unideb.hu NÉZŐPONt

Az ALL IN Debrecen bemutatja a velünk élő nemzetek 
kultúráit, és a közös élményeken keresztül hidat teremt 
az emberek között. Április 15–22. között a spanyol
kulturális örökséget hozza közelebb eseményein keresztül 
a résztvevőkhöz. 

Április 15. – május 5. Déri tér, Verskert
Verskert a spanyol költészet jegyében

Kortárs és klasszikus spanyol költők válogatott verseiből cseme-
gézhettek a Déri téren. 

Április 15. – május 13. Bényi Galéria
García de Marina: Ártatlanok (fotókiállítás) 

A spanyol művész kiállítása az emberi jogok témakörével fog-
lalkozik: a nők szerepéről, az etnikai tisztogatásokról, az emberi 
kapcsolatokról, valamint az emberkereskedelemről szól, mely törté-
netek kidolgozásához kristály sakkfigurakészletek szolgáltak García 
de Marina eszközéül. A tárlatot április 15-én 17 órakor a spanyol 
attasé nyitja meg, és egészen május 13-ig ingyenesen látogatható. 

Április 17. 18:00–19:00 Kölcsey Központ
Mi is az a Flamenco?

Ősi tradíció vagy modern művészeti ág? Kortárs műfaj, népsze-
rű szórakoztató tánc vagy dalba öntött ballada? rituális spanyol 
folklór vagy folyamatosan változó előadásmód? szigorú rend vagy 
improvizációs technika? Előbb ismerd meg, majd próbáld ki: a 
rendhagyó táncelőadás és interaktív táncszínházi oktatás mentorai 
Lippai Andrea és Pirók Zsófia, anya és lánya flamencoművészek.  

Április 17–19. 18:00 Apolló mozi
Spanyol Filmnapok 

Eredeti spanyol nyelven, 
magyar felirattal érkeznek 
nagysikerű, elgondolkodtató 
spanyol filmek Debrecen art 
mozijába: Carla simón és Pedro 
Almodovar alkotásai érzékeny 
családi és személyes drámákat 
dolgoznak fel, míg Cesc Gay öt 
komikus történeten keresztül 
pörgős, humoros és akciódús 
filmben operál az érzelmekkel. 

Spanyol Kulturális Napok:
zene, tánc, gasztronómia, filmek és zarándoklat

Április 20. 18:00–19:30 Apolló mozi
Hová visz az El Camino? Zarándoklat kint és bent 

A Camino minden ága 
santiago de Compostelába 
vezet. De nem csak szent 
Jakab apostol sírhelyéhez 
visz minket közelebb a za-
rándokút, hiszen a több száz 
kilométeres, többhetes ván-
dorútnak nemcsak hossza, 
de mélysége is van, és mi 
járhatjuk ezt a különleges 
utat kint is és bent is. Kint 
megcsodálhatjuk a kedves 
emberek lakta városok látnivalóit és a lenyűgöző tájakat, benti 
utunkon pedig bebarangolhatjuk lelkünk mélységeit. Az esten 
Dukát Csilla mesél gyalogos zarándokként megtett, hetekig tartó 
útjáról, és arról, hogyan építette ki és gondozza mai napig a Camino 
magyarországi szakaszát, a szent Jakab zarándokutat, hogy mások 
is járhassák az ösvényeket zarándokként. 

Április 21. 18:00–22:00 MODEM kert
Fiesta española 

Péntek este garantált az igazi mediterrán hangulat! A minden 
érzékszervre ható, hamisítatlan spanyol életérzésről többek között 
ínycsiklandó gasztronómiai kóstolók, spanyol dallamok, pezsdítő 
táncelőadás, exkluzív cava workshop, izgalmas vetítések és spa-
nyolos élményelemek gondoskodnak a MoDEM belső kertjében. 

Április 22. 19:00–20:00 Kölcsey Központ
Caminos – Egy utazás térben, időben, gondolatban, lélekben
Pirók Zsófia flamenco táncelőadásával olyan utazásra hív, mely-

ben a megállók helyszínének csakis a képzeletünk szab határt. Ha 
kifelé figyelünk, azt érezhetjük állandó korlátok szabdalják sorsun-
kat, de ha befelé figyelünk, érezzük meg igazán, hogy a belső utazás 
lehetősége: végtelen. 

Május 13. 17:00–18:00 Bényi Galéria
Finisszázs – Az éjszaka hangjai – Mediterrán impressziók
A nyugalom és a tényleges 

látás elvesztése a napnak ezt a 
pillanatát az érzések különleges 
időszakává teszi. A projekt ref-
lektál, és újragondolja a művészi 
teremtés pillanatát. Egy utazásba 
csöppen a résztvevő, ahol Európa 
művészettörténetének éjszakai 
színtereit, beleértve a zenét, az 
irodalmat és a festészetet járja be. 
A koncert zongorajáték és az éjszakáról szóló szövegek, festmények 
szembesítéséből áll – megelevenedő tájkép és zenei program váltja 
egymást. Az esemény naplementével kezdődik, végül a reggeli első 
napsütéssel ér véget. 

További információ: http://facebook.com/allindebrecen 
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Március 8-án este ismét megtelt a Debreceni Egyetem Fő-
épületének Díszudvara, ezúttal az Állam- és Jogtudomá-
nyi Kar hallgatóival. Ötödik alkalommal ünnepelték meg, 
hogy túljutottak a képzés felén, illetve befejezik azt.

A kora esti órákban már szállingóztak a báli ruhás hölgyek és 
a fes, öltönyös férfiak. A Hallgatói Önkormányzat szervezésének 
köszönhetően a fénysorokkal díszített Díszudvar látványa min-
denkit biztosított róla, hogy jó helyen jár. Az első megálló egy 
elegáns fotófal volt, ami előtt igazi „vörös szőnyeg” hangulata 
lehetett a vendégeknek.

Dr. szikora Veronika dékán asszony szellemes ünnepi köszön-
tőjében a díszlethez, vagyis a csillagokhoz és fényekhez igazított 
üzenetet adott át, melyben arra buzdította a bálozókat, hogy mer-
jenek saját életük főszereplőivé válni, hisz az életünk is egy mozi. 

A felezős és végzős jogász-, illetve az igazságügyi igazgatáson 
tanuló hallgatók beszédei után következhetett a már hagyomány-
nak számító oktatói és hallgatói díjak átadása. A díjátadón a lehető 
legkreatívabb címeket lehetett bezsebelni, ilyen volt például a 
Leghumánusabb tanári cím, melyet dr. Molnár Judit érdemelt 
ki, vagy a Divatdiktátor, amit dr. Kanyuk Petra oktató nyert el. 
A diákok sem maradhattak ki, hisz akadtak jelzők rájuk is, hogy 
egy pár példát említsek: jogász részről Keszthelyi Gergő nyerte el 
az Aranykoma díjat, az igazságügyi igazgatás szakról pedig Buli 
királynőt választottak, sulyok Viktória személyében.

Végeznek és feleznek az ÁJK-n

A lényeg maradt csupán hátra, a feleződiplomák, végzős 
gyűrűk és szalagok átadása. Előbb a jogászhallgatók, majd az 
igazságügyi igazgatáson tanulók vonulhattak ki és vehették át 
ezeket a mérföldköveket jelző szimbólumokat. Mire az összes 
hallgató megkapta az elismeréseket, már minden készen állt a 
svédasztalos vacsorához. Nem kellett sok, hogy beinduljon a bál 
táncos része is, a fő attrakciót a Groovehouse jelentette, akik jó 
néhány kellemes percet okoztak a táncoló sokaságnak. Az est 
további részében Dj Vonhaus szolgáltatta a zenét a hajnalig tartó 
bulihoz. Az ÁJK idén is komoly létszámú tömeget mozgatott meg, 
és újabb szakemberekkel bővítette világunkat.

Pálinkás Réka, DEHDK PR és Sajtóiroda

Többek között a Debreceni Egyetem hallgatói alkotják 
azt az újhullámos trap-rap csapatot, amely immár egye-
temi berkekben is bemutatkozott a nagyközönség előtt. 
Nevükkel ellentétben korántsem csupán az alapokat 
tudják. Annál jóval többet, valami egészen újat. Ők a 
BASE Gang. 

Február 25-én, szombaton trapzenétől volt hangos a Kazán-
ház. A színpadra lépett ugyanis a debreceni–hajdúszoboszlói 
illetőségű, a DE-hez is szorosan kötődő BAsE. Maga a trap műfaj 
egyre szélesebb körben terjed, kiváltképp ez a fajta elektronikus 
újhulláma. Magyarországon alighanem egyeduralkodóként te-
kinthetünk követőtábort és állandó közönséget figyelembe véve 
ebben a stílusban az oTL (on The Low) formációra, amelynek 
tagjai rendszeres visszatérők városunkban. Debrecenben azonban 
két srác, Tóth Benedek (Blessy) és az sMN művésznévre hallgató, 
kommunikáció- és médiatudomány szakos simon Kristóf úgy 
döntöttek tavaly májusban, elindítják saját formációjukat. No, per-
sze korántsem arról van szó, hogy riválisokká szeretnének válni, a 
BAsE-esek inkább valami újat alkotnának. A Tóth Balázs (bbaby), 
Krasznai Levente (krasznai) és a mérnökinformatikán hallgató 
ugrai Gergő (ugin), illetve a producer Nagy Bence (prodbybence) 
csapattal kiegészülve elkezdtek alapokat, szövegeket, kész dalokat 
gyártani, az előretöréshez pedig számos háttérszereplő munkája 
is hozzájárul. Mára pedig több nívós fellépésen is túl vannak, 
többek között a már említett, csaknem kétszáz vendéget vonzó 
kazánházas bulin. 

Bemutatkozott a BASE

A továbbiakat illetően természetesen egy cseppet sem üres 
a rendezvénynaptár. Március 25-én, szombaton ugyanis a srá-
cok folytatják színpadi menetelésüket. Miközben jelenleg épp 
a legújabb, március végén megjelenő albumon dolgoznak, az 
immár másodízben megrendezett Made in Debrecen Fesztivál 
meghívásának is eleget tesznek majd. A Made in Debrecen arra 
hivatott, hogy Debrecen belvárosának ismert és ikonikus pontjain 
a nagyközönségnek bemutassa a feltörekvő zenekarokat, formá-
ciókat, illetve, hogy fesztiválhangulatban vonultassa fel a már 
rutinosabbakat. A BAsE pedig kétségtelenül megérett arra, hogy 
megérkezzenek a cívisváros állandó zenei palettájára. 

Barna Marci, fotó: Feel the Vibe
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Nem mondhatjuk, hogy gyorsan őrölnek 
a cívisvárosi malmok – enyhe képzavar, bocs 
– és hogy mindenben sikerül élen járnunk. 
A már hatvan éve indult debreceni rockzene 
sokáig amolyan mostohagyereknek számí-
tott a kulturális palettán. Hiába hallgatták 
tömegek, hiába volt ez az ifjabb generációk 
tagjai számára az egyetlen kapcsolódási 
pont a művészetekhez, jó ideig nem vették 
komolyan a műfajt. Hozzá kell tennünk, 
hogy az egykori hatalom valamelyest joggal 
tartott a beatnek, majd később rocknak 
titulált zenétől, hiszen egyfajta társadalmi, 
generációs elégedetlenség is kifejeződött a 
stílus művelőinek munkáiban. A rock sosem 
létezett tiszta művészi irányzatként, előadói 
és hallgatói számára sokkal inkább jelentett 
életformát, mint csupán műélvezetre biztató 
alkotások előadását és fogyasztását. 

Mára ez megváltozott. Napjaink infor-
mációdús közegében a százféle irányzatra 
bomlott zene ipari mértékben termeli a 
szórakoztatásra berendezkedett bandákat és 
szólistákat. Megvan persze a helye azoknak 
is, akik mondani is akarnak valamit, s a talmi 
csillogáson túlmutatnak azokkal a dalokkal, 
amiket létrehoznak. Virágozzék minden vi-
rág, tartja a régi, elcsépelt mondás, úgyhogy 
nincs is ezzel semmi baj. 

Debrecen sokáig az ország fővárosra 
összpontosító kulturális élete miatt zeneka-
raival sem tudott igazán országos szinten 
labdába rúgni. Azaz gitárhúrba tépni. Vagy 
dobra ütni? Ne ragozzuk… A rendszerváltás 

Debrecen ismét a húrokba csap

idején kezdett pezsdülni kicsit a zenei élet, 
és az akkori lelkes hangulatban felszínre 
kapaszkodhattak végre vidéki bandák is. 
Ilyenformán aztán felkerült a térképre végre 
Pécs, Debrecen, Dunaújváros, szombathely 
is, s a közönség számára nyilvánvalóvá vált, 
hogy van élet a felkapott pesti klubokon túl is.

Néhány éve, a Made in Pécs fesztivál vál-
lalta fel azt, hogy egy nap alatt reprezentálja 
városa zenei életét. Az általuk mindig január 
elejére időzített bulin mindenki fellép, aki 
csak él és mozog a városban. sok-sok hely-
szín és színes műfaji kavalkád jellemzi ezt a 
rendezvényt. Idő kérdése volt csak, mikor 
fedezi fel egy másik város is a nem minden-
napi buliban rejlő lehetőséget. Debreceni, 
leginkább zenei közegben mozgó emberek 
is elvetődtek Pécsre, és rájöttek, ha ott meg 
tudták ezt csinálni, talán itt, nálunk is mű-
ködne ez a dolog. Nosza, először is az ottani 
szervezőknek, kitalálóembereknek kellett 
rábólintani ötletük itteni interpretálására, s 
ez könnyen is ment. sőt, még azt is vállalták, 
hogy a lebonyolításban is segítenek. Így de-
bütált tavaly a Made in Debrecen fesztivál, 
melynek szervezésében és levezénylésében 
oroszlánrészt vállalt és vállal a rocksuli és a 
hozzá köthető önkéntesek.

Ez is egy fontos része az egésznek. A 
zenészek, legyenek profik vagy amatőrök, 
ismertebbek vagy éppen teljesen kezdők, 
ingyen és bérmentve, lelkesedésből és az 
ügy iránti elkötelezettségtől hajtva vállalják a 
fellépést. Múlt évben már tapasztaltuk, hogy 

a belépőmentes villámkoncertekre tömegek 
voltak kíváncsiak. Mivel több helyszínen 
zajlanak az események, csak az okozhat 
gondot, ha valaki mindenhol ott szeretne 
lenni egyszerre. Ez természetesen lehetetlen, 
így célszerű akár tervet is készíteni arra, kit 
és mikor akarunk megnézni. A különböző 
helyek azért egy viszonylag jól behatárolható 
körben helyezkednek el, magyarul, nem kell 
térdig koptatnunk a lábunkat, ha mindenho-
vá szeretnénk bekukkantani. 

Az idén hét helyszínen adnak alkalmat 
bemutatkozni, fellépni vágyó előadóknak, 
csapatoknak, akiknek száma jóval száz fölött 
mozog. A roncs bár színpadán rockerek 
nyomulnak ezerrel, a régi Csibészek klubban 
szintén. A kult-kocsma Incognitóban a hely 
nagysága – azaz kicsisége – okán intimebb 
hangulatú produkciók kapnak helyet, a sIKK-
ben szintén megy majd az őrület, és így to-
vább… Mindenki, aki játszik, húsz percet kap 
arra, hogy megmutassa, legalább zanzásítva, 
hogy mire képes. A többi a közönségen múlik, 
de ha a tavalyi fesztivált vesszük alapul, akkor 
igazán jó hangulatú és laza nap elé nézünk. 

Made in Debrecen fesztivál. Március 25. 
szombat.

Goóz Franciska

Az megvan, hogy városunkban jött létre az első olyan intézmény, Rocksuli né-
ven, amelyben a könnyűnek nevezett műfaj alapjait sajátíthatták el a jelentkező 
nebulók? Hol volt még akkor az ebből az intézményből kinőtt pesti tagozat 
vagy a Kőbányai Zenesuli? Azt is mondogatták egy időben, hogy Debrecen-
ben az egy főre eső zenészek száma kettő. Ilyen előzmények ismeretében csak 
csodálkozni tudunk azon, miért csupán egy éve rendezték meg az első Made in 
Debrecen fesztivált.
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Vállalati résztvevők meghívásával jött létre az Egyetemi-
ipari együttműködések erősítése a KFI területén című 
rendezvény a Debreceni Egyetem Innovációs Ökoszisz-
téma Központjának szervezésében, melynek kiemelt 
támája volt, hogy milyen formában léphetnek kapcsolat-
ba a cégek az egyetemmel, ha szeretnék igénybe venni 
az egyetemen keletkezett tudást és tapasztalatot –akár 
egy új termék kifejlesztésének elején.

Eredményesen működött az elmúlt hat évben a Debreceni Egye-
temen a „Debrecen Venture Catapult Program” című pályázati 
projekt, aminek központi célja az intézmény eredményességének, 
önfenntartó képességének javítása volt. Ennek részét képezte a 
kutatási és innovációs kapacitások fejlesztése, az inkubáció, a tu-
dás- és technológiatranszferrel összefüggő tevékenységek javítása, 
valamint az intézmény tudománynépszerűsítő és ismeretterjesztő, 
tudásközvetítő tevékenységének erősítése. Február 27-én helyi 
érdekeltségű vállalatok képviselőit és egyetemi vezetőket sikerült 
a projektnek egy asztalhoz ültetnie, hogy megtárgyalják, hogyan 
tudnának még hatékonyabban együttműködni.

Hadászi László, a KITE Zrt. innovációs főigazgatója felidézte, 
hogy negyvenöt éves kapcsolat fűzi már a céget az egyetemhez, 
számos együttműködés áll már mögöttük: az egyik irány a közös 
munkára bizonyos termékek kipróbálására, validálására irányul, 
másik lehetőség pedig, hogy a piacon teljesen új termék vagy 
eljárás számára az egyetem teremti meg a szükséges hátteret, 
például hogyan alakítsuk a méréseket a korábban még nem létező 
termék számára úgy, hogy azt a piac is elfogadja. „Arra is volt 

Fejlesztések 
vállalatokkal együttműködve 

példa, hogy az ipari partner megfogalmazza a kérést, hogy mit 
szeretne kifejleszteni, és abban az elejétől fogva együtt dolgozik 
az egyetemmel, a KITE Zrt.-vel több éven keresztül dolgoztunk 
így közösen eredményesen” – tette hozzá Veres szilvia, a Mező-
gazdaság-, Élelmiszertudományi és Környezetgazdálkodási Kar 
dékánhelyettese. Abban mindkét szakember egyetértett, hogy a 
negyvenöt éves kapcsolat nagy előny, de akár azzal a veszéllyel 
is járhat, hogy kizárólag a megszokott csatornákon jönnek létre 
együttműködések, ami egy újonnan belépő cég esetében elkép-
zelhetetlen.

Hatalmas segítség lehet az egyetem és a vállalati oldal kapcsola-
tainak erősítésében a Debreceni Egyetem új kutatásmenedzsment 
honlapja, ahol bárki képet kaphat arról, mivel foglalkoznak az 
egyetemen a kutatók és kutatócsoportok. Ez abból az igényből 
is született, amit a rendezvényen Hadászi László mellett szom-
bathelyi Zsolt, a richter Gedeon Zrt. vezérigazgatói tanácsadója 
is megfogalmazott: az egyetemen keletkezett ötletek, kutatási 
eredmények nem mindig jutnak el az ipar képviselőihez, holott 
ez új együttműködéseket katalizálhatna.

A Műszaki Kar dékánja, Husi Géza ezt a kérdést azzal árnyalta, 
hogy sokszor azért nem látják az egyetemen létrejött eredménye-
ket, mert épp egy iparvállalat számára történik fejlesztés, amit 
titkosan kell kezelni. „A járműiparban például tényleg hétpecsétes 
titokként kezelik a cégek a fejlesztéseiket, ugyanis sorsdöntőek 
lehetnek, a cég életében az elkövetkező évek eredményességét 
határozhatja meg egy-egy innovatív megoldás” – mondta Kozák 
Péter, az Inter Tank-Ker-uD r&D Kutatási és Fejlesztési Kft.-t 
vezetője.

Vasas Gábor, a Természettudományi és Technológiai Kar 
Növénytani Tanszékének vezetője nemcsak azt hangsúlyozta a 
kerekasztal-beszélgetésen, hogy meg kell becsülni az egyetem által 
nyújtott piaci szolgáltatásokat és egyaránt ösztönözni kell az új 
termékfejlesztések mentén létrejövő közös munkát, de a vállalati 
igényeket is hatékonyabban kell becsatornázni az ipar oldaláról 
az egyetem irányába, nem csak az egyetemen végzett kutatások 
láthatóságát kell növelni. 

Abban azonban minden résztvevő egyetértett, hogy a ren-
dezvény által teremtett találkozási lehetőségre a jövőben is nagy 
szüksége van az egyetemnek és a vállalatoknak.

A rendezvény megrendezését az EFoP-3.6.1-16-2016-00022 
számú, „Debrecen Venture Catapult Program” című projekt 
támogatta. A projekt az Európai unió támogatásával, az Európai 
szociális Alap társfinanszírozásával valósult meg.
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The Eurozone, a group of 20 European union member states 
that share the euro as their currency, has become a crucial player 
in the European union and global economy. since its creation in 
1999, the Eurozone has brought numerous benefits, but also faced 
significant challenges. In this article, we will provide an overview 
of the Eurozone, its history, advantages, and challenges, as well as 
the responses that have been proposed to address these challenges. 
The Eurozone is a monetary union of 20 European union member 
states, including Austria, Belgium, Croatia, Cyprus, Estonia, Finland, 
France, Germany, Greece, Ireland, Italy, Latvia, Lithuania, Luxem-
bourg, Malta, the Netherlands, Portugal, slovakia, slovenia, and 
spain. These countries share the euro as their common currency, 
which was introduced in physical banknotes and coins in 2002.

Criteria for joining the Eurozone
The Eurozone membership criteria were established by the Treaty 

of Maastricht in 1992, which created the European union. The 
criteria were designed to ensure that member states have a stable 
and sustainable economy and that their economic policies are 
aligned with those of the Eurozone as a whole. There are four main 
criteria that a country must meet to join the Eurozone, commonly 
known as the „Maastricht Criteria”:

1. Price stability: A country must have a low and stable inflation 
rate, which is defined as an inflation rate that is no more than 1.5% 
higher than the average of the three lowest inflation rates among 
the Eu member states with the lowest inflation rates.

2. Fiscal sustainability: A country must have a sustainable fiscal 
position, which is defined as a budget deficit of no more than 3% 
of GDP and a debt-to-GDP ratio of no more than 60%.

3. Exchange rate stability: A country must have a stable exchange 
rate with the euro, which is defined as a two-year period during 
which the exchange rate has not deviated more than 15% from the 
central rate of the euro.

4. Long-term interest rates: A country must have long-term in-
terest rates that are close to the average of the three lowest inflation 
rates among the Eu member states with the lowest inflation rates.

In addition to these criteria, a country must also demonstrate a 
high degree of economic convergence with the Eurozone as a whole. 
This means that the country’s economy must be compatible with 
the Eurozone’s economic policies and that its economic structures, 
institutions, and policies must be similar to those of the Eurozone.

once a country meets these criteria, it can apply to join the 
Eurozone. The application process involves a thorough review by 
the European Commission, the European Central Bank, and the 
Eurogroup, which is a group of finance ministers from the Eurozone 
member states. The review assesses the country’s economic and 
fiscal policies, as well as its progress toward meeting the Maastricht 
Criteria.

Joining the Eurozone is not an easy task, and it requires a 
significant degree of economic and fiscal stability. The Maastricht 
Criteria provide a set of standards that a country must meet to 
ensure that it is economically compatible with the Eurozone. While 
the criteria can be challenging to meet, they are designed to ensure 
the long-term stability of the Eurozone and the economic well-being 
of its member states.

History of the Eurozone
The creation of the Eurozone was a significant step towards 

greater economic integration among European countries. It was 
motivated by the desire to increase economic efficiency, promote 
greater trade and investment among member states, and provide 
greater stability to financial markets. The euro was introduced 
as a virtual currency in January 1999, and physical banknotes 
and coins were introduced in January 2002. over the years, the 
Eurozone has expanded, with additional member states joining the 
monetary union. Greece joined in 2001, followed by slovenia in 
2007, Cyprus and Malta in 2008, slovakia in 2009, Estonia in 2011, 
Latvia in 2014, and Lithuania in 2015. The current membership of 
the Eurozone stands at 20 member states being Croatia the latest 
state which joined on the 1st January 2023, with a total population 
of over 400 million people.

Importance of the Eurozone in the European Union 
and global economy

The Eurozone is a significant player in the European union and 
the global economy. It is the world’s second-largest economy after 
the united states, with a gross domestic product (GDP) of over 
$13 trillion in 2020. The Eurozone also accounts for around 15% of 
global trade, making it an important player in the global economy.

A brief overview of the Eurozone
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Advantages of the Eurozone
The Eurozone has brought numerous advantages to its member 

states, including Greater economic integration: The Eurozone has 
eliminated exchange rate fluctuations and transaction costs among 
member states, making trade and investment easier. reduced 
transaction costs: By using a common currency, businesses can 
avoid the costs associated with currency exchange and hedging. 
Greater price stability: The European Central Bank (ECB) is 
responsible for maintaining price stability in the Eurozone, which 
helps to reduce inflation and provides greater certainty to busines-
ses and consumers. Increased investment and capital flows: The 
Eurozone has encouraged greater investment and capital flows 
among member states, which has helped to promote economic 
growth. Improved financial stability: The Eurozone provides a 
stable financial framework that helps to reduce the risk of financial 
crises and supports the growth of the financial sector. Greater 
political integration: The Eurozone has encouraged greater political 
integration among member states, helping to promote peace and 
stability in Europe.

Challenges facing the Eurozone
Despite the advantages of the Eurozone, there are also significant 

challenges that need to be addressed. These include Governance 
structure: The Eurozone’s governance structure has been criticized 
for being too complex and lacking transparency. Lack of fiscal 
union: The Eurozone does not have a common fiscal policy, which 
has limited its ability to respond to economic shocks and crises. 
Economic disparities among member state: The Eurozone has also 
faced challenges related to economic disparities among member 
states, with some countries struggling with high unemployment 
and debt levels. Brexit and its impact on the Eurozone: The united 
Kingdom’s decision to leave the European union, commonly known 
as Brexit, has also had significant implications for the Eurozone, 
given the uK’s role as a major trading partner.

Responses to challenges
To address the challenges facing the Eurozone, various responses 

have been proposed. These include Proposed solutions to the 
governance structure and fiscal union: some experts have called 
for greater transparency and accountability in the Eurozone’s 
governance structure, as well as the establishment of a common 
fiscal policy to help mitigate economic disparities and improve the 
Eurozone’s ability to respond to crises. Measures taken to address 
economic disparities among member states: The Eurozone has 
implemented various measures to address economic disparities 
among member states, including the creation of the European 
stability Mechanism (EsM), which provides financial assistance 
to member states in crisis. Impact of Brexit on the Eurozone and 
response by member states: The impact of Brexit on the Eurozone 
remains to be seen, but member states have taken steps to mitigate 
its effects, including negotiating new trade agreements with the uK 
and implementing measures to support businesses affected by the 
uK’s departure from the Eu.

Conclusion
In conclusion, the Eurozone has brought numerous advantages to 

its member states, including greater economic integration, reduced 
transaction costs, and improved financial stability. However, the 
Eurozone also faces significant challenges related to its governance 

structure, lack of fiscal union, and economic disparities among 
member states. To address these challenges, various responses 
have been proposed, and it remains to be seen how the Eurozone 
will evolve in the years to come. Nonetheless, the Eurozone’s 
importance in the European union and the global economy cannot 
be overstated, and its success is crucial for promoting peace, stability, 
and economic growth in Europe and beyond. As the Eurozone 
continues to evolve and face new challenges, it will be important 
for member states to work together to ensure its long-term success. 
This may require a willingness to compromise and make difficult 
decisions to achieve greater economic and political integration. 
Despite the challenges facing the Eurozone, there is reason to be 
optimistic about its future. The Eurozone has demonstrated its 
resilience in the face of economic and political turmoil, and its 
member states have shown a commitment to working together to 
address common challenges. Moreover, the Eurozone remains an 
important player in the global economy, and its success is closely 
linked to the stability and prosperity of the European union as a 
whole. As such, it will be essential for policymakers and citizens 
alike to remain engaged in discussions about the future of the 
Eurozone and to work together to ensure that it continues to serve 
the interests of all its member states.

Despite implementing austerity measures, Greece still faces 
several challenges in its economy. Government spending accounts 
for 48% of its GDP, while Eu bailouts contribute only 3%. Tourism 
remains a crucial sector, representing 20% of GDP as of 2017. 
However, bureaucracy often delays commercial investments for 
decades, and the government remains inefficient, with too much 
political patronage and centralized decision-making that slows 
down response time.

Moreover, unclear property rights and judicial obstacles have 
prevented Greece from selling 50 billion euros worth of state-
owned assets, with only 6 billion euros worth of property sold since 
2011. Tax evasion has also increased, with more people operating 
in the black economy, which now comprises 21.5% of GDP. This 
results in fewer people paying higher taxes to receive less from the 
government than they did before the crisis.

Part-time jobs that pay less than pre-crisis levels are prevalent, 
leading to the departure of hundreds of thousands of the most 
talented workers. Banks remain hesitant to provide new loans to 
businesses, and it will take a long time for the country to recover.

Daniel Ozommah
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Csak a DEAC!
Egyetemista futballcsapataink nem kevesebb mint 
három újabb mérkőzésen vannak túl, amelyek közül né-
hány alakulhatott volna kedvezőbben is. Az NB III. Keleti 
csoportjában szereplő DEAC egy győzelem mellett két 
vereséget könyvelhetett el az elmúlt hetekben, ahogy 
a vármegyei első osztályban vitézkedő DASE is, míg 
a közelmúlt legjobb mutatójával a DEAC II gárdája ren-
delkezik, hiszen egy pont nélküli találkozót és két sikert 
tudhat maga mögött. Vegyük sorra egyesével 
az összecsapások alakulását!

A DVTK tartalék csapatának otthonában szerzett fontos három 
pontot sándor Tamás együttese az NB III. Keleti csoportjának 23. 
játéknapján. A jó iramú derbi első félidejének közepén új igazo-
lásunk, az Egyesült Államokból érkező Wente Arjun Nadkarni 
lőtt egy szöglet után 15 méterről a hálóba, ez akkor még csak 
a vezetést jelentette a mieink számára, ám nem sokkal később 
kiderült, a győzelmet is, hiszen újabb találat már nem született 
azon a találkozón. Ez utóbbihoz fiatal hálóőrünk, ratku roland 
is nagyban hozzájárult, aki négy nagy védést, köztük egy büntető 
hárítását is magára vállalta. 

A borsodi vendégjáték után a hozzánk hasonlóan a dobogóért 
küzdő Tiszafüred VsE látogatott az Egyetemi sportcampusra. 
A sárga-kékben pompázó fürediek motivált játékkal kétgólos 
előnyre tettek szert a szünetig, ezt a második félidőben meg-
próbálta ledolgozni együttesünk, ám mindössze egy gólra futotta 
erejéből. A 18 éves Virág Gergő első találatát jegyezte a nagycsa-
patban, amely ezúttal csak a szépítésre volt elegendő, ám reméljük, 
a későbbiekben rengeteg győztes gól is bekerül majd a neve mellé. 

Győzelmet jelentő gól nem került be sajnos a következő játék-
napon sem egyetlen DEAC futballista neve mellé sem, hiszen 
sényőn egy kiegyenlített összecsapáson 1:0-ra maradt alul elit 
alakulatunk, amely így visszacsúszott a táblázaton az ötödik helyre. 
Hátránya tetemes az első két gárdával szemben, ám a dobogó 
alsó foka mindössze egy pontra van Kerekes Krisztiánéktól, így 
a tavalyi ezüst után joggal reménykedhetnek egy újabb éremben.

A kirakatcsapathoz hasonlóan, szintén három egységet zsebelt 
be a DAsE gárdája is az elmúlt három hétvégén. A vármegyei első 
osztály 17. játéknapján sárrétudvariban maradt alul farmcsapa-

tunk, amely már a negy-
venedik percre kétgólos 
hátrányba került. A foly-
tatásban ugyan megóvta 
a kapuját a góltól együtte-
sünk, ám ellenfele hálója 
sem rezdült, maradt tehát 
a 2:0-as hazai siker. 

Ezt követően a sereg-
hajtó Debreceni sportis-
kola látogatott az Egyete-
mi sportcampus műfüves 
pályájára, s keltette szim-
patikus csapat benyomá-
sát. A 6:1-re megnyert derbin nigériai hallgatónk, Inspiration 
odunuga háromszor vette be a DsI kapuját, míg Nagy Levente, 
Hegedűs Györk és a saját nevelésű Bíró Bence egy-egy alkalommal 
köszönt be. 

A kötelező győzelmet követően a címvédő Balmazújváros 
érkezett fiataljainkhoz, s tért haza három ponttal. A tudósítások 
szerint a megkérdőjelezhető játékvezetői ítéletekkel is tarkított 
összecsapáson kétgólos hátránnyal vonult félidőre csapatunk, 
majd egy büntetőből szerzett újabb vendégtalálatot követően már 
csak szépíteni tudott együttesünk a szintén saját nevelésű Vilmányi 
Dominik révén. A tizenkilencedik kört követően a tabella ötödik 
helyén állomásozik alakulatunk, nyolcpontos lemaradásban a 
harmadik helytől. 

A hátrahagyott három hét legjobb mutatójával a DEAC II gárdá-
ja büszkélkedhet egyetemista együtteseink közül, hiszen fiataljaink 
a Balmazújvárost és a Bestrong gárdáját is két vállra fektették egy 
Józsa elleni vereség mellett. Az újvárosiak ellen elképesztő elán-
nal indítottak fiataljaink, s Ferenczi Tibor, Tóth sándor és Vajda 
Dominik révén korán háromgólos előnyre tettek szert. A második 
játékrészben ugyan ellenfelünk kétszer is mattolta urbán Gergőt, 
ám csapatunk győzelme így sem forgott veszélyben. 

A bravúrosnak mondható diadalt követően egy fájó, 3:0-s vere-
ségbe szaladt bele Katona László alakulata Józsán. A nehéz talajú 
pályán a JsE támadója, Fekete Gábor mesterhármassal rukkolt elő, 
melyre nem volt válasza a mieinknek, így fejet kellett hajtaniuk 
a lelkes házigazdák előtt. 

Nem úgy az azt követő hétvégén, mikor is a Bestrong otthoná-
ban aratott 5:1-es sikert az orbán Alex vezette DEAC II-es gépezet. 
saját nevelésű támadónk három góllal terhelte a pallagiak kapuját, 
a tizenkilenc esztendős Kiss Máté, s a nála egy évvel fiatalabb Víg 
Zsombor egyszer-egyszer voltak eredményesek. Két győzelmének 
hála, tartalékcsapatunk felkapaszkodott a vármegyei első osztály 
tabellájának kilencedik helyére, tisztes távolságban mind a kieső, 
mind a dobogós helyektől. 

Csapataink soron következő hazai mérkőzései:
DEAC – Jászberényi FC, március.29., 16:00 

Egyetemi sportcampus
DAsE – Bestrong sC, március 25., 15:00 
Egyetemi sportcampus műfüves pálya

DEAC II – Hajdúböszörményi TE, március 25., 15:00 
Agrárpálya
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Duális képzést indít a Debreceni Egyetem Gazdaságtu-
dományi Kara és a labdarúgó egyesület. Az erről szóló 
megállapodást március elsején írták alá az intézmény és a 
klub vezetői. A gyakorlatorientált képzés az őszi szemesz-
terben kezdődik, így már áprilisban jelentkezhetnek 
a sportközgazdász mesterszakos hallgatók. 

A Debreceni Egyetem Gazdaságtudományi Karán évente 800-
1000 alapszakos hallgató tölt gyakorlatot szakmai szervezeteknél, 
hogy versenyképes diplomát szerezhessenek. 2017-ben a mester-
szakos hallgatók számára is megnyitotta a kar ezt a lehetőséget első 
duális képzésével, melyek száma mára tízre bővült. 

– Jelenleg 62 aktív duális hallgatója van ennek a 10 mesterszak-
nak, 82-en pedig már oklevelet szereztek. A duális képzés során 
a hallgató a képzési idő felét, 26 hetet az egyetemen, ugyanennyit 
pedig a választott vállalatnál tölt, ahol a szakterületének megfelelő 
gyakorlatot végez. Így a hallgatók belekóstolhatnak a munka vilá-
gába amellett, hogy minden, a nappali szakos hallgatóknak igénybe 
vehető lehetőséggel is élhetnek – hangsúlyozta Fenyves Veronika 
dékán azon a sajtótájékoztatón, melyen a karvezető egy új duális 
képzés elindításáról írt alá együttműködési megállapodást a DVsC 
cégvezetőjével.  

– A DVsC és a Debreceni Labdarúgó Akadémia egyik fő támo-
gatója és támasza a Debreceni Egyetem. Ez egy újabb mérföldkő az 

DE – DVSC: újabb mérföldkő 

együttműködésünkben, mely során igyekszünk olyan lehetőséget 
biztosítani a sport iránt érdeklődő fiataloknak, hogy különböző, a 
klubhoz köthető üzleti területen tudjanak tapasztalatokat szerezni, 
és végzett szakemberként később kamatoztatni. A DVsC elsősorban 
a marketing, a pénzügy-számvitel és a rendezvényszervezés terü-
letére várja majd a sport iránt elkötelezett hallgatókat – emelte ki 
Makray Balázs cégvezető. 

Az új duális képzésre a sportközgazdász mesterszakos hallgatók 
jelentkezhetnek, hogy a gyakorlatban is alkalmazhassák az egye-
temen elsajátított legújabb gazdasági módszereket és technikákat.   

– Azt látjuk, hogy a sportvállalkozások – főként a magasabb 
bajnoki osztályban játszó csapatok esetében – igyekeznek követni 
a nyugat-európai trendeket. Ezek az üzleti módszerek leginkább 
a futballban terjedtek el, nyilvánvalóan itt, Magyarországon is 
főként az NB I-es labdarúgócsapatokat működtető vállalkozások 
azok, amelyek leginkább betekintést nyújthatnak hallgatóinknak 
a modern üzleti módszerek alkalmazásába. Ők pedig egy újfajta 
szemléletet, a legújabb ismereteket hozhatják ezekhez a klubokhoz, 
így mindenki tud profitálni – vélekedett Bácsné Bába Éva, a DE 
GTK sportgazdaság és -menedzsment Intézet igazgatója. 

A DE GTK-DVsC duális képzésre a dualis.unideb.hu oldalon 
lehet jelentkezni áprilisban. Arról, hogy ki vehet részt a képzésben, 
egy felvételi elbeszélgetés után döntenek majd.  

Sajtóközpont – TB
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Nagy álma vált valóra tavasszal a Sinter SC  csapatának, 
amikor megnyerték a Kozma Mihály Futsal Kupát, majd 
címet védtek a Buzánszky Jenő Labdarúgó Egyetemi Kupa 
szuperligájában is. Móré Bendegúz csapatvezető értékelte 
a duplázást, és ezzel együtt a tizedik évforduló alkalmából 
bepillantást nyerhettünk a csapat múltjába és a jövőbeni 
tervekbe.

– A tavalyi évben nyertük meg először a Buzánszky Kupa szu-
perligáját, egyedül ez a cím hiányzott, mivel az alsóbb osztályokban 
már többszörös bajnokok voltunk. Múlt évben sikerült az áttörés, 
idén pedig már egyértelműen a címvédés volt a cél. Ez az eredmény 
legitimált minket arra, hogy kijelenthessük: jelenleg mi vagyunk a 
legjobb kispályás együttes az egyetemen. A hab a tortán pedig az volt, 
hogy a Kozma Kupát is meg tudtuk nyerni, ez a duplázás eddig csak 
az A-men FC-nek sikerült. 

Nagy álmom volt, hogy mi is meg tudjuk valósítani ezt, nyilván 
sokat kell még fejlődnünk, hogy elérjük azokat az eredményeket, 
amiket ők, de jó úton járunk – hangsúlyozta Móré Bendegúz, aki 
elmondta, hogy az egyetem által indított versenysorozatokon már 
mindent megnyertek legalább egyszer. Elárulta azt is, hogy a keret 
összeállítása a szezon egyik legnehezebb része, de szerencsére volt 
merítési lehetőség, mivel amatőr kispályás fociban a sinter a legnépe-
sebb együttes, három férfi és egy női csapattal rendelkeznek jelenleg. 

– Egy tökéletes évadhoz sok mindennek össze kell állnia, hogy 
minden jól sikerüljön. Elsősorban a játékosok elhivatottságára volt 
szükség, hogy még este fél tizenegykor, szakadó esőben is kiálljanak 
a meccsekre. A csapatösszetétel tekintetében szerencsére évről évre 
meg tudunk újulni, mindig érkeznek új játékosok, akiket sikerül 
beépíteni a keretbe. Az utóbbi évben olyan társaság jött össze, akik 
várhatóan az egyetem után is Debrecenben maradnak. 

Velük úgy készülök, hogy jó lenne meghódítani még néhány címet, 
például az erdélyi diákkupát vagy a Kárpát-medencei Egyetemek Ku-
páját. A duplázás után csaptunk egy nagyobb bulit, amikor nyertünk, 
mindenkiből kitört az öröm, hogy nem volt hiábavaló az elmúlt tíz 
év munkája. A szuperliga „igazi” döntője szerintem valójában az 
elődöntő mérkőzés volt, ahol az A-men FC-vel találkoztunk, és 
7-1-re nyertünk. Akkor eldőlt, hogy őrségváltás történt az egyetemi 
futballban. 

Amikor 2013-ban elsőéves hallgatóként a divízió III-ban fo-
ciztam, még a Hódosban rendezték a díjátadót, abban az évben 

mindenben az A-men FC tarolt. Akkor azt gondoltam, hogy 
nekünk nem erre a szintre kell egyszer elérnünk, hanem ennél is 
jobbnak kell lennünk. Bevallom, kissé elérzékenyültem a díját-
adókon, amikor Kozma Misi bácsi és ifj. Buzánszky Jenő átadták a 
díjakat, hiszen ezzel tényleg tíz év munkája érett be, ami rengeteg 
lemondással járt. 

Csapatvezetőként magamra vállaltam, hogy legjobb tudásom 
szerint megteremtsek a csapatnak mindent anyagilag, szakmailag 
és erkölcsileg is. Nagyon sajnálom, hogy nem úgy értük el mind-
ezt, hogy Jenő bácsi megélhette volna, ő már nem adott át úgy 
érmet nekünk, hogy meg tudtuk volna köszönni. 

Ettől függetlenül úgy érzem, megvan bennünk az elhivatottság, 
és méltóképp őrizzük az emlékét a bajnokságban és azon kívül 
is. Mind a kupának, mind a szervezőknek, mind az egyetemnek 
hálásak vagyunk azért, hogy ezeket az élményeket átélhettük. 
Több ízben eljutottunk például Erdélybe és Budapestre egyetemi 
támogatással, ahol nemzetközi tornákon tudtunk megmérkőzni. A 
sinternek ilyen értelemben úttörő szerepe is van, hogy a kispályás 
focit lehet olyan komolyan venni, hogy a játékosok profinak érezzék 
magukat, szerintem erről kell szóljon az egész egyetemi kupa. 

Hosszú távra terveznek
Bendegúz összességében elégedett a tíz év eredményeivel, mint 

mondja, számos olyan dolog történt az elmúlt években, amikor 
jogosan érezte azt, hogy hatalmas sikert, áttörést értek el. – Ilyen 
sikersztori az is, hogy a sinter sC viselheti a mezen és a melegí-
tőkön az egyetem logóját, erre írásos kancellári engedélyünk van. 
Ez a megtiszteltetés csak a DEAC szakosztályait illeti meg rajtunk 
kívül. Mikor 2013-ban idejöttünk, még senki nem ismerte a ne-
vünket, most már bármilyen tornán indulunk, mindenki minket 
akar megverni. Bízom benne, hogy még hosszú évekig tudunk 
ebben a formában működni. 

A riválisoknak is sokat köszönhetünk, előttünk a Made in Italy 
és az A-men FC volt a példa, hogy hova lehet fejlődni. sokszor 
kikaptunk tőlük, de most fordult a kocka. Ennek ellenére biztos 
vagyok benne, hogy egyszer minden véget ér, valamikor nekünk 
is át kell adnunk a stafétát. Az előző évekhez képest sokkal jobban 
felgyorsult a kispályás labdarúgás, az nem biztos, hogy reális, hogy 

Dupla kupagyőzelmekkel ünnepelt 
a Sinter SC
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A DEAC kardozója egész nap ellenállhatatlanul vívott 
Athénban, ennek köszönhetően felállhatott a dobogó 
legfelső fokára.

Nem lassít a DEAC fiatal vívója, Battai sugár, aki épphogy ha-
zatért a tallinni junior Európa-bajnokságról, máris újra repülőre 
ült. A Debreceni Egyetem rekreáció és életmód szakos hallgatója 
ezúttal Athénba, felnőtt világkupaversenyre utazott.

Március 3-án női kard egyéniben sikeresen abszolválta a selej-
tezőt (3/3), majd a 64 közé jutásért válogatottbeli csapattársával, 
szűcs Lucával kellett vívnia. sokadik közös összecsapásuk a DEAC 
kardozójának sikerét hozta (15:11).

Battai sugár a következő asszót is győztesen vívta meg: a spanyol 
Araceli Navarro ellen 15:13-ra nyert. A nyolcaddöntőért Chiara 
Mormile következett. Az olasszal nagy csata zajlott a továbbjutásért, 
végül egyetlen tussal vívónk diadalmaskodott. Ennél könnyebb volt 
a következő etap, amelyben Dávid László tanítványa magabiztos 

nyerjünk tíz-tizenkét kupát, de nyilván erre törekszünk majd. To-
vábbi tíz év biztosan van bennünk, sok tervünk és célunk van még. 
Az eddigi legnagyobb sikerünk a Kárpát-medencei Egyetemek 
Kupáján két éve elért második helyezés, onnan még szeretnénk 
hazahozni az aranyérmet. 

Az egyetemi kupák tekintetében jövőre biztosan a címvédés 
lesz a cél – mondta a csapatvezető, akinek az is szívügye volt, 
hogy a csapatnak megfelelő szponzorokat találjon. – Fontos 
volt számomra, hogy a játékosaim ne csak szívességből jöjjenek 
el meccsekre és tornákra, hanem kapjanak jó minőségű mezt, 
melegítőt, a meccs után a Teniszkében egy italt. szerencsére az 
utóbbi években szponzorok tekintetében is bővültek a lehetősé-
geink. A családi napunkat igyekszünk úgy megrendezni, hogy 
ingyenes legyen minden program. Az utazással járó tornákat is 
próbálom úgy megoldani, hogy rendezve legyen a szállás és a 
kétszeri meleg étkezés.

Célokból nincs hiány szövetségi szinten sem 
Móré Bendegúz a socca Hungary alelnöki posztját is betölti a 

sinter sC-ben végzett munkája mellett.

– A sinterrel szorosan összefügg az ottani munkám, a szö-
vetség neve bekerült a csapatnévbe is, egyrészt a népszerűsítés 
miatt, másrészt, mert támogatnak minket. A socca kezdetben 
sportszervező kft.-ként működött, most már hivatalosan is nem-
zeti sportszövetség. A kiemelt programok között szerepel olyan, 
amely érinti a felsőoktatási intézményeket is. Ennek keretében a 
Debreceni Egyetem volt az első intézmény, amit megkerestünk. 

Harmadik éve megy az a program, aminek keretein belül sport- és 
rekreációszervezős hallgatók jönnek hozzánk szakmai gyakorlatot 
teljesíteni. Emellett az egyetemen belül szeretnénk egy, csak a kis-
pályás futball szabályain alapuló bajnokságot. Az ehhez szükséges 
4×2-es kapukat meg is kapta az egyetem, és ha mindenben sikerül 
megegyeznünk, akkor szeptembertől a meglévő két kupa mellett 
elindul egy harmadik egyetemi bajnokság is. Ez a cél, illetve min-
den olyan szakmai partnerkapcsolat ápolása az egyetemmel, ami 
jó példa lehet országosan is, hogy máshol is el tudjuk indítani ezt 
a programot. A következő, távlati cél pedig az lenne, hogy a V4 
országok egyetemek közötti tornáját elhozzuk Debrecenbe – avatott 
be minket a szövetség terveinek egy részébe az alelnök. 

Vona Lilla

teljesítménnyel, 15:9-re nyert a csapatban világ-, valamint Európa-
bajnok francia Caroline Queroli ellen, és ezzel már a legjobb nyolc 
között találta magát. Itt a japán Misaki Emura sem tudta megállí-
tani kardozónkat (15:13), aki így már biztos érmesnek mondhatta 
magát. Kérdés csak az volt, milyen színűvel tér haza.

A 2021-es tokiói olimpia bronzérmese, Manon Apithy-Brunet 
ellen kellett megküzdeni a döntőért. A DEAC klasszisa ezúttal is fer-
getegesen vívott, és végig vezetve győzte le francia riválisát 15:9-re!

A döntőben olga Kharlan várt rá. A 32 éves ukrán klasszis nem 
akármilyen eredménysorral rendelkezik: hatszoros világ- és nyolc-
szoros Európa-bajnok, emellett csapatban olimpiai aranyérmes. Fel 
volt adva tehát a lecke, a rutin mindenképpen Kharlan mellett szólt.

sugi remekül kezdett, az első két tust ő vitte be, de az ukrán 
egyenlített, majd fordított is. Kardozónkat ez nem zavarta meg, 
kocentrált vívással visszavette a vezetést. Fej-fej mellett haladt a két 
kiválóság, nagyon szorossá vált az assszó. A hajrában sugár 14:11-re 
meglépett, és bár ellenfele innen még felállt, de az utolsó tust Battai 
sugár vitte be, így ő a világkupagyőztes!

NyD – DEAC

Battai Sugár világkupagyőztes! 
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